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Milé čtenářky, vážení čtenáři,
třídění odpadu vás zajímá. Lze to vysoudit 
z ohlasu, který vyvolal náš dvoudílný slovníček 
Manuál poctivého třídiče, který jsme otiskli 
v prosincovém a lednovém vydání. Pokud vám 
utekl, obě čísla si můžete přečíst nebo stáh-
nout na webových stránkách www.brno.cz 
v rubrice Brněnský metropolitan.
V tomto čísle se zabýváme možnostmi třídě-
ní bioodpadu v Brně. Rovnou prozradíme, že 
se chystá novinka, díky které nebudou vaše 
slupky od ovoce a  zeleniny, obsah květináčů 
s pokojovkami a další domácí rostlinný odpad 
končit ve spalovně, ale v kompostárně. 
A  ještě jedno odpadové téma si nenechte 
ujít – všimli jste si někdy, že vhazovací šachta 
podzemních kontejnerů, které se vyskytují na 
různých místech Brna, je často plná a odpad 
někdy leží i vedle? Nádoba pod poměrně ma-
lým otvorem je dost velká, jen se často stává, 
že lidé šachtu ucpou a ostatní pak odcházejí 
s pocitem, že už je plno. Co s tím? Dozvíte se 
na straně 9. 
I  jiná témata jsou neméně zajímavá – napří-
klad se rozbíhá další ročník participativního 
rozpočtu Dáme na vás. Máte nápad, jak zlepšit 
prostředí kolem sebe? Přihlaste ho a získejte 
na něj peníze z městského rozpočtu. Požádat 
můžete také o dotaci na proměnu své střechy 
v zelenou nebo na využití srážkové a odpadní 
vody v domácnosti a na zahradě. 
Poslední zimní Brněnský metropolitan máte 
před sebou, první jarní pak najdete ve schrán-
ce do 5. března. ■

Zuzana Gregorová
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Rozšíření oblastí 
usnadní parkování 
kolem Lesnické 
Lidé v Černých Polích získají po dobu rekon-
strukce Lesnické rozšířené možnosti par-
kování. Umožní to dočasné sloučení oblastí 
4–01 (Erbenova) a 4–03 (Jugoslávská), vyří-
zené oprávnění a princip květinky. Podrob-
nosti najdete na webu parkovanivbrne.cz. ■
 (and)

Regulace vjezdů 
do vnitrobloků  
se zvolna blíží
Mnozí řidiči, kteří nechtějí platit 
za parkování nebo nemají nárok na 
oprávnění, nechávají svá auta stát ve 
vnitroblocích.

Nedodržují přitom značení omezující vjezd 
pouze pro dopravní obsluhu. Tím zhoršují 
dostupnost parkovacích stání pro reziden-
ty. Město se proto rozhodlo vyslyšet čet-
né žádosti obyvatel domů s  vnitrobloky 
a  vjezd umožní jen místním rezidentům 
a abonentům s oprávněním. Nyní probíha-
jí přípravné kroky, omezení začne platit ve 
druhém čtvrtletí roku. Cena bude 200 ko-
run za rok. Průběžně doplňované informace 
najdete na webu parkovanivbrne.cz.  ■

(and)

V Dětské nemocnici 
se sešla pyžama ze 
všech koutů republiky
Nebývalý zájem vyvolala sbírka dětských 
pyžam, vyhlášená magistrátem na začátku 
ledna. Do Dětské nemocnice jich dorazily 
tisíce z celé země. „Všem dárcům z řad jed-
notlivců, spolků i firem moc děkujeme. Je-
jich štědrost byla tak velká, že aktuálně jed-
náme o tom, že bychom se o pyžama podělili 
i  s  dalšími potřebnými zařízeními v  Brně 
a okolí,“ vzkazuje Václav Janištin z Fakultní 
nemocnice Brno. Lednovou sbírku město 
pořádá každoročně (v minulosti třeba knih 
nebo hraček), výtěžkem podporuje různé 
organizace v Brně.  ■ 

(ral) | foto: Zdeněk Kolařík

Za byty na Bratislavské 
město zaplatí méně, 
než čekalo
Za zhruba 41 milionů korun postaví Brno 
bytový dům na Bratislavské. V  otevřeném 
výběrovém řízení vysoutěžilo cenu oproti 
předpokladům o cca 16 milionů nižší. Eko-
nomicky nejvýhodnější nabídku podala 
firma IMOS, která tak po podpisu smlou-
vy zahájí v  proluce na adrese Bratislavská 
51 stavbu sedmipodlažního domu s 23 jed-
notkami o  dispozicích 1+kk a  2+kk. Čtyři 
byty jsou řešeny jako bezbariérové, aby je 
mohli využít lidé handicapovaní nebo se 
sníženou pohyblivostí; další pak budou 
sloužit jako startovací pro mladé páry a ro-
diny a byty seniorské. Součástí architekto-
nického návrhu je i  společenská místnost 
s možností vstupu na střechu garáží, která 
bude řešena jako zelená a poslouží jako od-
počinková zóna pro nájemníky. Kolaudace je 
v plánu na léto 2022.  ■
 (ral) | vizualizace: ZEBRONA, s. r. o.

S registrací k očkování 
pomůžou na telefonu 
i v Lužánkách
K nejdříve očkovaným prioritním skupinám 
by se od února – v  závislosti na dostup- 
nosti vakcín proti koronaviru – měli přidat 
i  senioři mladší 80 let, chronicky nemocní 
pacienti nebo pracovníci v  kritické infra-
struktuře. Všechny informace najdete na 
vládním portále covid.gov.cz. K  registra-
ci využijte centrální rezervační systém na  
crs.uzis.cz. Pokud nemáte přístup k  in-
ternetu nebo potřebujete pomoci, volejte 
zdarma centrální linku hygieny 1221, kraj- 
skou očkovací linku 800 129 921 nebo 
městskou infolinku 800 140 222. Osobní 
pomoc nabízejí zaměstnanci SVČ Lužánky 
na pracovištích napříč Brnem.  ■ 

(ral)

Zpřístupnění vodojemů na Žlutém 
kopci, o kterém se mluví už několik let, 
se postupně přibližuje. Brněnští radní 
vybrali projektanta, který navrhne nové 
vstupy a další úpravy umožňující otevřít 
tuto unikátní technickou památku 
veřejnosti. Projektová dokumentace za 
1,5 milionu korun má být hotová ještě 
letos. 
 (ral) | foto: Marie Schmerková
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Pokud bydlíte v Brně a nemáte 
zahradu, slupky od ovoce a zeleniny 
nebo obsah květináčů s pokojovými 
rostlinami končily ve vaší domácnosti 
nejspíš ve směsném odpadu. Letos 
by se ale třídění biologických odpadů 
rostlinného původu mělo zefektivnit 
– ke kontejnerům na papír, plast 
a sklo přibudou hnědé nádoby na 
bioodpad.

Město Brno musí pro své občany ze zákona 
celoročně zajistit místa pro oddělené shro-
mažďování biologických odpadů rostlinné-
ho původu. Ty vznikají zejména v kuchyních 
při přípravě pokrmů a také při údržbě zele-
ně na zahradách. 
Pokud biologický odpad obsahuje jen zbyt-
ky rostlinného původu (slupky a  odřezky 
ovoce a  zeleniny před tepelnou úpravou, 
hlína z květináčů s  rostlinami, listí, větvič-
ky, tráva a podobně), zpracovává se v kom-
postárně na kompost, který vrací do půdy 
živiny a zlepšuje její vlastnosti.

Svoz dobrý,  
domácí kompostování lepší
Biologické odpady rostlinného původu se 
v  Brně sbírají celoročně na všech sběrných 
střediscích odpadů. Lidé je využívají stále více 
– zatímco v  roce 2009 odevzdali 1  432  tun 
tohoto druhu odpadu, v roce 2019 už to bylo 

Z bioodpadu se zbytky živočišných 
materiálů se v bioplynových stanicích 
vyrábí bioplyn, sloužící k vytápění 
objektů, výrobě elektřiny nebo 
jako palivo do motorových vozidel. 
O stavbě takové stanice Brno uvažuje. 
Nejdříve budou vypracovány studie 
proveditelnosti, obchodní plán 
a zhodnocení celkové výhodnosti 
projektu, poté přijde na řadu analýza 
množství odpadu, který by se pro tento 
účel hodil.

3 138 tun. Obsah kontejnerů se vozí do Cent-
rální kompostárny Brno v Černovicích.
Od března do listopadu je v  Žabovřeskách, 
Komíně, Jundrově, Černovicích, Kníničkách, 
Medlánkách a  Bohunicích zajištěn mobilní 
svoz biologického odpadu ze zahrad. „Měst-
ská část předem občanům oznámí termín 
i místo svozu. Je tam přítomná obsluha, která 
zajistí, aby do kontejnerů nepřišly nevhodné 
druhy odpadu,“ vysvětluje vedoucí magist-
rátního oddělení odpadového hospodářství 
a hydrogeologie Josef Černý. „Cílem je přiblí-
žit lidem místa k odložení biologických odpa-
dů ze zahrad a tak omezit spalování suché-
ho neznečištěného rostlinného materiálu, 
i když to legislativa umožňuje,“ dodává. Svoz 
funguje od roku 2018 a ve druhém roce činil 
nárůst odevzdaných tun trojnásobek (48 tun 
v  roce 2018, 143 tun v  roce 2019). Podle 
předpokladu by se tento způsob sběru měl 
postupně rozšiřovat do oblastí, kde vznikají 
odpady ze zahrad a zeleně.
Ještě blíže jsou hnědé nádoby obyvatelům 
části Masarykovy čtvrti. V  roce 2017 byl 
v  této lokalitě spuštěn pilotní projekt sbě-
ru bioodpadu přímo od domů. Lidé si mohli 
zažádat o  sběrné nádoby, které se vyvážejí 
v zimě jednou měsíčně, po zbytek roku dva-
krát měsíčně. 
Novinkou letošního roku bude rozmístění ti-
sícovky 240litrových kontejnerů na „bio“ po 
celém městě. Společnost SAKO Brno, která 
zajišťuje provoz obecního systému odpado-
vého hospodářství, na ně dostala dotaci ze 
Státního fondu životního prostředí v  rám-
ci Operačního programu Životní prostředí. 
Brňané je na veřejně přístupných místech, 
především stanovištích sběrných nádob na 
tříděný odpad, najdou nejdříve na jaře. 
„Nádoby budou primárně sloužit k odkládá-
ní biologického odpadu rostlinného původu 
z domácností, ze zahrad pouze v omezeném 
množství, protože se jedná o objemné odpa-
dy,“ upřesnil Josef Černý. Pytle se shrabaným 
listím tak raději odvezte do sběrného dvora.
Nejvíce však město podporuje využití rost-
linných zbytků tam, odkud pocházejí, aby 
ovzduší nešpinila doprava odpadů z  místa 
na místo. V letech 2012–2020 proto zdarma 
nebo s  výraznou slevou poskytlo Brňanům 
téměř sedm tisíc domácích kompostérů. ■
 Zuzana Gregorová | foto: Josef Černý

Do sběrných 
hnízd 
přibudou 
kontejnery 
na odpad 
z kuchyně
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Nemocné hlídají  
elektronické náramky.  
Jejich testování pokračuje

Brněnští zastupitelé v lednu 
schválili přes 15 milionů 
korun pro organizace 
působící ve zdravotnické 
a sociální oblasti. Nejvíce 
peněz půjde na novou 
sanitku pro záchranku a na 
podporu hospicové péče.

Soběšický hřbitov 
se rozšíří, vzniknou 
i parkovací místa
Hřbitov v Soběšicích čeká rozšíření, 
a to do sousedního lesa. Díky tomu 
vznikne ojedinělé místo pro poslední 
odpočinek.  

Kapacity hřbitova již nestačí, a proto město 
vypracovalo projekt na jeho zvětšení, smě-
nilo potřebné pozemky a připravilo změnu 
územního plánu. Díky tomu se hřbitov roz-
šíří do sousedního lesa a vznikne tak ojedi-
nělé místo posledního odpočinku. Součástí 
investice bude i oprava cesty a vybudování 
parkovacích míst. S  pracemi by se mohlo 
začít na konci května.   ■

(fpo)

Prostor bývalé 
vojenské jídelny na 
Kraví hoře projde 
regenerací. Na 
místě nevyužíva-
ných a chátrajících 
objektů vznikne 
do jara 2022 nový 
park.

Hlavní vstup na 
Ústřední hřbitov 
z ulice Vídeňské se 
promění. Architek-
tonicko-urbanis-
tická soutěž už se 
připravuje, vyhlá-
šena bude nejspíš 
v dubnu. 

Letos čeká rekon-
strukce Mateřskou 
školu Štouračova 
a základní ško-
ly Heyrovského 
a Hamry. Práce vy-
jdou na 72 milionů 
korun; 15 milionů 
pokryjí dotace.

Václav Komárek od dětství trpí epileptickými záchvaty. 
Předem nepozná, kdy ataka přijde, v čemž spočívá 
nebezpečí – může zůstat bez pomoci a ublížit si. 
Pacienty s podobnými potížemi by mohly časem „hlídat“ 
elektronické náramky. 

Svou budoucnost vidí Brno v  zavádění chytrých řešení a  tech-
nologií, které obyvatelům zjednoduší život. Před dvěma lety proto 
přispělo 1,5 milionu korun na testování asistenčních a dohledových 
senzorů v podobě elektronických náramků. Ty nyní na zkoušku nosí 
děti i dospělí s epilepsií a pacienti s Alzheimerovou chorobou. 
„Náramky vyhodnotí záchvat a okamžitě o něm SMS a zavoláním in-
formují nejbližší příbuzné. Zaznamenají i přesná data, která budou 
moci lékaři vyhodnotit pro úpravu další léčby,“ uvedl přednosta 
I. neurologické kliniky Fakultní nemocnice u  sv. Anny a  Lékařské 
fakulty MU Milan Brázdil. 
V péči této kliniky je i  již zmíněný Václav Komárek, který senzor 
testuje od loňského jara. „Záchvatům se zabránit nedá, ale díky 
náramku přiběhnu během několika vteřin, otočím syna na bok, aby 
se neudusil slinami nebo neměl pokousaný jazyk. Nezůstane zkrát-
ka nikde bez pomoci,“ prozradila jeho matka Martina Komárková (se 
synem na snímku).
Pacienty s Alzheimerovou chorobou pak zařízení upozorní třeba na 
správné užívání léků nebo může monitorovat polohu nemocného 
a sledovat dýchání, pulz, krevní tlak nebo teplotu.
Testování díky spolupráci s městem Brnem a Jihomoravským kra-
jem financuje Nadační fond Neurosmart. V  lednu brněnští zastu-
pitelé schválili 900 tisíc korun na druhou fázi projektu určenou pro 
nemocné s Parkinsonovou chorobou a anafylaxí. Cílem je nalezení 
nejvhodnějších náramků a jejich zavedení do klinické praxe.  ■

Zuzana Gregorová | foto: archiv FNUSA

Datový portál: na 
základě dnešních čísel 
poodhalujeme zítřek
Kolik narozených dětí můžeme v  Brně 
v nadcházejících letech čekat? Odpověď je 
určena hlavně pro odborníky, kteří plánují 
rozvoj mateřského a  základního školství, 
ale mohla by zajímat každého. Stejně jako 
aktuální statistiky o  vývoji pandemie co-
vid-19 ve městě a kraji nebo počet doprav-
ních uzavírek či nehod získaný od aplikace 
Waze. Mapy, čísla, grafy a komentáře k těm-
to a  dalším témtům najdete na městském 
portálu data.brno.cz.  ■

(zug)
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Spolu s revitalizací zeleně se na ulici Klímově obmění 
nefunkční mobiliář, jako jsou klepače na koberce a sušáky.

Brno se zazelená s dalším 
ročníkem ekologických dotací
Při budování zelené střechy, efektivnějším využívání 
dešťové vody nebo obnovení vnitrobloku můžete i v roce 
2021 počítat s pomocí města. První ekologické dotace 
startují tradičně 1. února. Podpora environmentálních 
projektů v Brně funguje úspěšně již tři roky.

Město Brno od roku 2017 podporuje ekologické projekty pomocí 
šesti dotačních programů, o kterých se podrobněji můžete dočíst 
na webu ekodotace.brno.cz. Tam se také podávají online žádosti. 
Program Zeleň střechám! a Nachytej dešťovku! začíná již 1. února 
a příjem vypracovaných projektů končí 31. října. V případě progra-
mů Vnitroblok!, Nábřežít! a Ekovýchova se dotační výzvy otevřou 
15. září a skončí rovněž 31. října. Na e-šalinkartu dostanete pří-
spěvek během celého roku.
Na Zeleň střechám! Brno pro letošní rok vyčlenilo ze svého roz-
počtu 19 milionů korun. Oproti předchozím letům se pozměnila 
pravidla pro podání žádosti. Dotaci můžete využít pouze na zbu-
dování nové zelené střechy na novostavbě nebo rekonstruovaném 
domě. Nezáleží přitom, jestli jde o bytový či rodinný dům nebo 
třeba garáž. Funkčnost střechy poté žadatel dokumentuje fotka-
mi po dobu pěti let. Osázení střechy vegetací je cestou k  trvalé 
udržitelnosti výstavby a  také pomáhá udržovat stabilní teplotu 
domu i  jeho blízkého okolí. Nezanedbatelnou výhodou zelených 
střech je jejich estetická kvalita. 
Program Nachytej dešťovku! spolupracuje se Státním fondem ži-
votního prostředí ČR a dohromady podporují ekologické hospoda-
ření s vodou v domácnostech a se srážkovou vodou. Tu je možné 
využít na zalévání zahrad nebo splachování WC. Město Brno letos 
na tato řešení pošle milion korun. S pomocí dotace mohou lidé 
vybudovat podzemní sběrnou nádrž, která má objem minimálně 
dva kubíky a využije se k zachycení dešťovky. Finanční podporu 
získají až do výše 75 procent nákladů.  ■

Zdeňka Obalilová

V Líšni se bude zalévat  
ekologicky. A levněji
V parku Trnkova v Líšni vznikne podzemní nádrž na zachytávání 
dešťovky. Její instalace je součástí celkové regenerace lokality. Vo-
dou se budou zalévat zelené plochy v okolí, ušetří se tak náklady 
hlavně v období sucha. Ekologické řešení podpoří Brno i městská 
část, případně také dotace z Operačního programu Životní pro-
středí.  ■
 (zob)

Dáme na vás popáté: přihlaste 
svůj nápad pro lepší Brno
Už čtyři roky mění občané Brno k obrazu svému díky participa-
tivnímu rozpočtu. Jaké návrhy letos doplní vítěznou řadu čítající 
třeba rozhlednu na Holedné, tabule s odjezdy MHD v podchodu 
pod hlavním nádražím nebo tančírnu v parku u Anthroposu? Na-
padá-li vás, jak vylepšit život ve městě, přihlaste se už nyní na 
www.damenavas.brno.cz, kde najdete veškeré instrukce i kon-
takty pro případné dotazy. „Kromě investičních návrhů může jít 
také o různé programy nebo služby,“ připomněl vedoucí magist-
rátní Kanceláře participace Marco Banti. Projekty čeká první fáze 
sběru podpory veřejnosti a posouzení proveditelnosti. Finálové 
hlasování proběhne jako vždy v listopadu. ■

(ral)

Na Lesné, v Žabovřeskách 
a Kohoutovicích přibude zeleň
I  letos plánuje Brno obnovu zeleně v  Čertově rokli, při ulici 
Klímově nebo v bezprostřední blízkosti Libušiny třídy za téměř 
13 milionů korun. Na jaře čeká stromy a  keře ošetření řezem 
a  kácení suchých či nevratně napadených stromů. Poté přijde 
na řadu nová výsadba, obnova bylinného patra, terénní úpra-
vy, založení trávníků nebo vytváření protierozních opatření. Na 
Klímově se také obmění nefunkční mobiliář, jako jsou klepače na 
koberce a sušáky. ■

(java) | foto: Zdeněk Kolařík
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Magistrát informuje

Zaskočit si v neděli k Vietnamci do 
večerky, když u vaření zjistím, že mi 
došla sůl. Nebo oběd rovnou vyřešit 
kebabem od Turka. Cizinci už u nás 
dávno nejsou žádná exotika, nýbrž 
součást každodenního koloritu. Podle 
posledních odhadů jich v Brně žije 
zhruba 36 tisíc – v poměru k počtu 
obyvatel už je to téměř každý 
desátý člověk. Aby jim pomohlo 
s integrací do většinové společnosti, 
s pochopením pravidel, práv 
i povinností, zřídilo město již před 
čtyřmi lety pozici interkulturních 
pracovníků.

„Brno zavádí na úřadech arabštinu,“ hlása-
la v roce 2017 dezinformační média. E-mail 
ve stejném znění koluje mezi uživateli do-
konce ještě dnes. Tzv. hoax, tedy falešná 
poplašná zpráva, reagoval na pilotní projekt 
Zvyšování interkulturní prostupnosti veřej-
ných institucí ve městě Brně. Náročný ná-
zev ukrývá jedinou myšlenku: vytvořit most 
mezi cizinci a  veřejnou správou, usnadnit 
– a v některých případech vůbec umožnit – 
jejich komunikaci.
Interkulturní práce jako taková samozřejmě 
není vynálezem Brna. Zatímco jinde ji ale 
zpravidla – pokud funguje – zajišťují nezis-
kové organizace, tady je přímo součástí ve-
řejné správy. „To je pro všechny zúčastněné 

Brněnský přístup k integraci zařadila 
Evropská komise mezi 27 nejlepších 
inovativních projektů v sociální 
oblasti v Evropské unii. Jako příklad 
dobré praxe reprezentuje Česko 
i v mezinárodním výzkumu SIRIUS, 
který se zabývá začleněním migrantů 
na trh práce. Více zjistíte z videa na  
tinyurl.com/video-sirius. 

strany zárukou důvěryhodnosti interkultur-
ních pracovníků. Navíc je možné jejich zku-
šenosti přetvářet na efektivnější a  levnější 
systémová řešení, která pak nahradí indi-
viduální pomoc. Takto třeba vznikly překla-
dy pokynů k placení za svoz odpadu nebo 
cizojazyčné varianty webových stránek  
koronavirus.brno.cz s  aktuálními vládní-
mi a městskými opatřeními,“ vyjmenovává 
Lenka Šafránková Pavlíčková, koordinátor-
ka interkulturní práce na Magistrátu města 
Brna.

Nejen přeložit, ale taky poradit
Brněnští interkulturní pracovníci, sami po-
cházející z  cizineckých komunit, se starají 
o čtyři jazykové a národnostní skupiny: o ho-
vořící rusky a  ukrajinsky; rumunsky a mol-
davsky; arabsky a vietnamsky. 
Svoje klienty v  rámci terénní práce aktivně 
vyhledávají, navštěvují ubytovny, stavby, ná-
draží nebo pracují přímo „na ulici“ v širokém 
slova smyslu. Cizinců se ptají, co řeší, jestli 
něco potřebují, nabízejí kontakty na jednot-
livé úřady a pracoviště i konkrétní pomoc při 
jejich návštěvě. „Klienti žádají o pomoc s vy-
řízením řidičského průkazu, živnostenského 
listu, s uzavřením zdravotního pojištění nebo 
smlouvy o dodávce elektřiny. Stejně tak se 
na nás obracejí i veřejné instituce, kterým 
zajistíme tlumočení i odborné poradenství,“ 
uvádí příklady Lenka Šafránková Pavlíčková. 
Kromě toho, že interkulturní pracovník po-
může klientovi i organizaci překonat jazyko-
vou bariéru, díky svým zkušenostem s obě-
ma kulturami dovede odhadnout případné 
„třecí plochy“ a předejít nedorozuměním. 
„Třeba Rumuni nejsou zvyklí čekat ve frontě, 
ale ‚cpou‘ se všichni najednou. Dále pro ně 
ani pro Moldavany není jednoduché pocho-
pit, že aby jim úředník schválil žádost, stačí 
mít poctivě připravené všechny podklady. 
Ze země svého původu jsou zvyklí na od-
lišné fungování institucí, a  tak v nich každý 
problém, se kterým se tady na úřadě potkají, 
vyvolá strach a pocit, že by měli někoho pod-
platit, aby vše zafungovalo správně,“ říká in-
terkulturní pracovník Alexandru Ceban, sám 
původem z Moldávie.
Pilotní projekt fungující do září 2019 se 
osvědčil, a tak ve městě působí interkulturní 
pracovníci i nadále. Ročně se na ně s žádos-
tí o  pomoc obrátí několik set lidí a desítky  
institucí. ■
 Radka Loukotová | foto: Zdeněk Kolařík

Brno pomáhá 
zahraničním 
obyvatelům 
jednat 
s úřady
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Aktuálně

Únor na suchu  
prověří vztah lidí 
k alkoholu 
Dokážete měsíc nepít alkohol? Na první 
pohled jednoduchou výzvu předkládají Če-
chům a Moravanům už od roku 2013 orga-
nizátoři kampaně Suchej únor. Kdo by si 
uvědomil, že nedokáže a  chce s  tím něco 
dělat, najde na webu www.suchejunor.cz 
kontakty, kam se obrátit o radu. ■
 (zug)

Aplikace poradí, 
kam na střední školu 
v Jihomoravském kraji
Rozhodnout se, na jakou střední školu 
se přihlásit, je letos pro žáky složitější 
než obvykle.  

Kromě zrušených dnů otevřených dveří se 
nemohou osobně potkat ani se svými peda-
gogy či kariérními poradci. Jihomoravský kraj 
proto spustil aplikaci www.vyberskoly.cz/
online, díky které si budoucí středoškoláci 
nebo učni mohou velmi jednoduše vyhledat 
všechny střední školy a učiliště v kraji včetně 
soukromých a třídit je podle několika kritérií. 
V  aplikaci je také možné si vybrané školy 
přehledně porovnat. Přihlášky do 1. kola při-
jímacího řízení se podávají do 1. března.  ■

(gak)

Technické muzeum má 
60 let. Oslavy už začaly
Královopolské muzeum letos slaví 
60. narozeniny. Během celého roku budou 
probíhat akce připomínající velké výročí. Ak-
tuálně se můžete zapojit do výzvy a zaslat 
fotografie nebo vzpomínku na návštěvu 
muzea během let. 
Technické muzeum v  Brně vzniklo v  roce 
1961, když se osamostatnilo od Národ-
ního technického muzea. Zpočátku sídlilo 
v bývalém klášteře na ulicích Orlí a Josefské. 
Od roku 2003 ho najdete v  nové moderní 
budově v Králově Poli, kde má 18 stálých ex-
pozic a velmi oblíbenou Technickou hernu.   ■ 

(zob) | foto: archiv TMB

Brňané si neví rady 
s použitím podzemních 
kontejnerů
Na povrchu jen nerušivá, takřka elegantní 
vhazovací šachta, pod kterou je podzemní 
kontejner schopný pojmout tři tisíce litrů 
odpadu. Na první pohled po všech směrech 
efektivnější řešení než nadzemní kontejne-
ry, které jsou třikrát menší. 
„Setkáváme se ale s tím, že si lidé neví rady 
s  jejich používáním. Když někdo ucpe vha-
zovací šachtu, další příchozí si myslí, že je 
kontejner plný, a  odpad odkládají vedle. 
Nejdůležitější je tedy vždy zkontrolovat, že 
odpad prošel šachtou, a  případně ho poš-
ťouchnout. Platí jednoduchá zásada – plast 
i  papír udělat co nejskladnější. Papírové 
krabice je potřeba sešlapat nebo natrhat na 
menší kousky, aby proklouzly, pytle s  PET 
lahvemi necpat do otvoru celé, ale vysypat,“ 
radí tiskový mluvčí SAKO Brno Michal Kačí-
rek. Počet podzemních kontejnerů v Brně se 
zvyšuje, aktuálně jich je 27.   ■
 (ral) | foto: SAKO Brno

Odborníci na webu 
vysvětlí, jak najít  
úlevu od migrény
Asi 12–15 procent populace trpí migréna-
mi. Více či méně pravidelně je postihují 
záchvaty intenzivní bolesti hlavy, nezříd-
ka doprovázené dalšími příznaky, jako je 
zhoršené vidění či žaludeční nevolnost. 
Zbavit toto onemocnění mýtů a  informo-
vat o možnostech léčby si klade za cíl nový 
web migrenabrno.cz. Odborníci z  Fakultní 
nemocnice u svaté Anny a Lékařské fakulty 
Masarykovy univerzity se jeho prostřednic-
tvím snaží, aby lidé migrénu nepodceňovali 
a  léčili se. Návštěvníkům zde zprostřed-
kovávají fakta o nových možnostech léčby, 
příběhy pacientů nebo kontakty na odborná 
pracoviště.  ■ 

(and)

Pro nejnovější a zároveň nejvyšší 
brněnskou rozhlednu v oboře Holedná 
můžete do konce února hlasovat 
v anketě Rozhledna roku, kterou 
každoročně pořádá Klub přátel 
rozhleden. Nejoblíbenější vyhlídkovou 
stavbu roku 2020 hlasující vyberou na 
stránkách kpr.kvalitne.cz. 
 (zob) | foto: Marie Schmerková
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Aktuálně

Charitní bazar obléká  
nejen lidi v nouzi.  
Sám má nyní problém

Doprava na Dornychu 
u Vaňkovky je omezena. 
Řidiči musí počítat se 
změnou v jízdních pruzích, 
chodcům se uzavřel 
přechod mezi Teskem 
a Vaňkovkou. Práce potrvají 
do konce dubna. Více na 
kopemezabrno.cz.

Po stopách brilantního 
logika Gödela se vydal 
nový web
Matematik a filozof Kurt Gödel patří 
k nejvýznamnějším brněnským 
rodákům. U příležitosti 43. výročí jeho 
úmrtí o něm vznikly infostránky  
www.kurtgodelbrno.cz.

Na webu najdete základní životopisné infor-
mace nebo interaktivní mapu Gödelových 
brněnských stop. Zjistíte tak například, kde 
tento brilantní logik, který působil v americ-
kém Princetonu po boku svého přítele Alber-
ta Einsteina, vyrůstal a kam chodil do školy. 
Za projektem stojí brněnská Společnost Kur-
ta Gödela ve spolupráci se zdejší hvězdárnou 
a Internetovou encyklopedií dějin Brna. ■

(mad)

Odběrové centrum 
Krevní banky Fa-
kultní nemocnice 
u sv. Anny v Brně je 
nově dárcům krve 
k dispozici každý 
pracovní den. 
Objednat se lze na 
kb.fnusa.cz nebo 
telefonicky na čísle 
543 182 190.

Festival Das Film-
fest uvede výběr 
z aktuální hrané 
i dokumentární 
filmové tvorby Ně-
mecka, Rakouska 
a Švýcarska mezi 
8. a 14. únorem na 
platformě  
DAFilms.cz. 

Klub Art13 pořádá 
online výstavu 
Výhledy do duše, 
která představuje 
díla výtvarníků 
s mentálním či 
duševním posti-
žením. K vidění 
je na YouTube do 
14. února.

Koronavirus a s ním spojená vládní opatření obrátily 
mnoha lidem život vzhůru nohama. Dalším ještě zhoršily 
už tak mizernou situaci. Lidé v nouzi mohou v Brně 
vyhledat služby různých neziskových organizací – jednou 
z nich je charitní šatník Baltazar. Sám ale právě vinou 
koronaviru nyní bojuje o existenci.

Pokud lidé bez domova nebo v  tíživé sociální situaci potřebují 
oblečení, mohou využít magistrátní sociální šatník na Křenové 20, 
dostupný je ale i bazar Baltazar, který provozuje Diecézní charita 
Brno. 
Bazar funguje od roku 2011 a  za téměř deset let se podstatně 
proměnil – kromě výdejního místa pro sociálně potřebné (na 
snímku) funguje šest prodejen pro ty, kteří fandí udržitelné módě. 
Oděvy z druhé ruky si lze objednat i na e-shopu baltazar-bazar.cz. 
Zároveň jde o sociální podnik. „Zaměstnáváme deset lidí v rám-
ci veřejně prospěšných prací. Jde o  dlouhodobě nezaměstnané, 
kteří byli evidováni více než rok na úřadu práce,“ doplňuje vedoucí 
charitního bazaru Filip Habrman. 
Lidé v  nouzi si mohou v  bazaru vyzvednout šatstvo zdarma. 
„Měsíčně jich přijde 550–800, záleží na ročním období. Zima je vždy 
nejtěžší, za prosinec evidujeme 714 osob na tzv. poukázky, které 
vydávají sociální kurátoři, neziskové organizace nebo probační 
služba,“ vypočítává Filip Habrman. Kromě oblečení jim Baltazar 
může poskytnout domácí potřeby, spacáky, deky či vybavení do 
kuchyně. Většina šatstva do charity putuje ze 30 sběrných nádob 
rozmístěných po Brně, zbytek věnují individuální dárci. 
Existence bazaru je ale nyní ohrožena. „Naše prodejny nás 
z 80 procent živí, ať už se jedná o mzdy, nebo provozní náklady. 
Jejich uzavření je pro nás likvidační,“ myslí si vedoucí. ■

Zuzana Gregorová | foto: charitní bazar Baltazar

Novou farnost v Líšni 
ozdobí i nový kostel 
Ducha svatého
Na začátku letošního roku se brněnská 
diecéze rozrostla o  Římskokatolickou far-
nost Brno – Nová Líšeň zřízenou pro věřící 
obyvatele zdejšího téměř dvacetitisícového 
sídliště. Důležitým úkolem jejího duchovní-
ho správce faráře Petra Šikuly bude přivést 
ke zdárnému konci také projekt výstavby 
nového kostela zasvěceného Duchu svaté-
mu. „Předpokládané náklady na realizaci 
návrhu z  plzeňského ateliéru architektů 
Jana Soukupa a  Jana Trčky se pohybují ko-
lem 120 milionů, přičemž 70 milionů je po-
třeba ještě získat,“ vysvětlil Petr Šikula. ■

(mak)
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Hala v Pisárkách se otevřela v květnu 2020. Zaujme nevšední 
architekturou s prosklenou částí, kterou lze nahlédnout do 
technického provozu.

Souhrnná data o Brně vytvářejí 
plastický obraz města
Kancelář architekta města Brna zpracovala podrobnou 
analýzu potřebnou pro přípravu územního plánu 
a dalších územních studií. Veškerá data jsou zveřejněna 
na internetu, kde si je může prohlédnout každý.

Bydlí v Brně více lidí v rodinných domech, nebo v činžácích? Kam 
dojíždějí Brňané za prací? Kolik chodí do zdejších škol dětí? Tyto 
a další informace, grafy, přehledy a tabulky zpracovala Kancelář 
architekta města Brna (KAM). 
Její ředitel Michal Sedláček k  tomu dodává: „Získaná data jsou 
úzce provázaná s přípravou nového územního plánu, jehož návrh 
teď po loňském projednávání a  připomínkování dokončujeme. 
Podklady jsou v  podstatě výstupem průběžného monitoringu 
města, ukazují, kde má Brno své limity a na co by se mělo před-
nostně zaměřit. Pomáhají tak kvalitněji rozhodovat o dalším roz-
voji města.“
Dokumenty se zabývají fungováním města, chováním jeho obyva-
tel, občanskou vybaveností, dopravní a technickou infrastruktu-
rou nebo ekonomickými podmínkami. Nově přibyla i data o urba-
nistických strukturách, veřejných prostranstvích nebo výškovém 
uspořádání zástavby ve městě. Zajímavé je rozšíření sociodemo-
grafických a  socioekonomických dat, jako je například budoucí 
přírůstek obyvatel města nebo předpokládaná proměna podnika-
telského sektoru v Brně. 
Snahou je informace co nejvíce otevřít lidem. Proto KAM do bu-
doucna plánuje převést některé podklady do mapových aplikací. 
Už nyní najdou lidé na webu kambrno.cz první interaktivní mapy, 
jejichž tématem jsou pracovní místa v Brně. Můžete si prohléd-
nout, kde je největší koncentrace ekonomických aktivit nebo kde 
se nachází kolik pracovních pozic. Celá analýza je dostupná na 
webu brno.cz, zkrácený odkaz zní tinyurl.com/analyzabrno. ■

Filip Poňuchálek

Národní týden manželství 
inspiruje k lepšímu soužití
I  program letošního ročníku Národního týdne manželství s  té-
matem O manželství a dětech přenesou protiepidemická opatře-
ní spíše do virtuálního světa. Na kampaň, která se uskuteční od 
8. do 14. února, upozorní banner na budově Nové radnice a info-
letáky ve vozech MHD. Více čtěte na www.tydenmanzelstvi.cz  
a www.brno-prorodiny.cz ■
 (mak)

Mendelova univerzita  
třetího věku učí online
Mendelova univerzita v Brně přizpůsobila pandemii koronaviru 
i vyučování seniorů. Univerzitu třetího věku mohou posluchači 
i nadále navštěvovat, a to z pohodlí svého domova. Od ledna totiž 
běží registrace do online kurzů, které jsou přístupné na neveřej-
ném YouTube kanále. Zájemci tak nemusí řešit instalaci žádných 
aplikací. Senioři si mohou zapsat kurzy, které je seznámí s léči-
vými účinky rostlin, permakulturní zahradou, trendy ve světové 
ekonomice, masnou výrobou či významem dědičnosti v životě je-
dince. Registrace je dostupná na webu icv.mendelu.cz/u3vonline, 
zde také získáte kompletní informace. ■

(gak)

Lidé si prohlédnou vozovny.  
Po celý rok a virtuálně
Dopravní podnik města Brna si připravil pro Brňany překvapení 
v  podobě virtuálních prohlídek svých 16 areálů na stránkách 
prohlidky.dpmb.cz. Jednotlivá místa budou zveřejňována během 
celého roku a  celkově je přichystáno na 50 videí představujících 
jejich interiéry i  exteriéry. Zájemci mohou zhlédnout také spoty, 
které se pracovištím věnují podrobněji. Jako první je k vidění hala 
denní údržby tramvají v  Pisárkách. Online postupně navštívíte 
i méně známé provozy, např. energetický dispečink na Radlase.  ■

(zob) | foto: Marie Schmerková
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Rozhovor

Civilní a přátelské 
prostředí v porodnicích 
je cesta správným směrem

Je novoroční provoz ve vaší porodnici 
něčím zvláštní? Ovlivňuje ho třeba sou-
peření o první miminko nového roku? 
Porodnictví není sport, takže o první mimin-
ko nesoupeříme. Jak to přijde, tak to přijde. 
Provoz je ovlivněn, tak jako veškerá medi-
cína a veškerý život v  republice, pandemií. 
Pro rodičky infikované covidem-19 jsme 
samozřejmě vyčlenili dva zvláštní porod-
ní boxy. Nacházejí se mimo uzavřený, před 
infekcí chráněný komplex našich porodních 
sálů.   

Jak je to s porodností v Brně? Nemusíme 
se bát o svou budoucnost?
Myslím, že nemusíme. V Brně se ovšem ne-
rodí jen jeho obyvatelky, ale ženy z celého 
Jihomoravského kraje. Brno je v  podstatě 
takovou „velmocí“ v  porodnictví. Ve třech 
zdejších velkých porodnicích se odvede 
kolem osmi tisíc porodů ročně, což je asi 
60 procent porodů v Jihomoravském kraji. 

Vaše porodnice deklaruje sympatie té-
měř ke všem podobám vedení porodu. 
Co dnes ženy preferují a vyžadují?
To je velice rozdílné. Pokud je to v  našich 
silách, snažíme se požadavky rodiček spl-
nit. Řada žen chce porod s  co nejmenším 
zásahem porodníků i porodních asistentek, 
pokud je to možné. Mít klid, nebýt rušena. 
Mají své porodní plány, které respektujeme, 
nevadí nám ani přítomnost duly. Ale jsou 
i ženy, které odmítají rodit přirozenou ces-
tou a domáhají se císařského řezu.

A co otcové u porodu?
Ti se jako ve zbytku vyspělého světa i u nás 
stali naprosto přirozenou součástí porodu. 
Když byla v první fázi pandemie jejich pří-
tomnost u  porodu vládním nařízením za-
kázána, nesli to velmi těžce a psali nám vý-
hružné dopisy, domáhali se vstupu. Některé 
maily s těmi nadávkami mám ještě schova-
né. Ale na druhou stranu je sympatické, že 
se otcové o možnost být u příchodu svého 
dítěte na svět tak hlásí. Je to dobře z etické-
ho hlediska a samy ženy jsou klidnější, když 
mají v  cizím prostředí, ve stresové, pro ži-
vot velmi zásadní situaci, v bolestech vedle 
sebe někoho blízkého. 

Na vašich internetových stránkách vi-
díme moderní vybavení porodních sálů 
i  pokojů. A  už dávno vše není jen bílé. 
Oceňují tu barevnost maminky i lékaři?
Jde o velice příjemný trend usilující o jakési 
zcivilnění porodnictví. Já bych si to dokonce 
představoval ještě přátelštější a  civilnější, 
jak jsem to viděl na některých pracovištích 
v  Rakousku. Mají tam v  podstatě obývací 
pokoj s  „neporodním“ porodním lůžkem, 
sedací soupravou a  podobně. To je cesta 
správným směrem. 

Některé ženy prosazují porod doma. 
Tvrdí, že pobyt v nemocnici je stresující 
a většinou není nutný. Jaký názor máte 
vy?
Na tom se shodnu s  většinou porodníků 
a stejně jako oni to nedoporučuji. Správná 

Do letošního roku jsme vstupovali s nadějí, že konečně porazíme úporný virus a že 
to bude rok lepší a radostnější. Naději a radost si zpravidla spojujeme také s na-
rozením dítěte. Jedním z těch, kteří v Brně pomáhají na svět nové, perspektivní 
generaci, je Ivan Huvar, primář Gynekologicko-porodnického oddělení Nemocnice 
Milosrdných bratří. 

Brno je porodnickou velmocí, kde 
se ve třech zdejších porodnicích 
ročně odvede asi 60 procent 
porodů z celého Jihomoravského 
kraje.
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Rozhovor

MUDr. Ivan Huvar, CSc.

V roce 1978 promoval na Lékařské fakultě 
dnešní Masarykovy univerzity a poté působil 
na II. gynekologicko-porodnické klinice 
Fakultní nemocnice Brno a na Gynekolo- 
gicko-porodnické klinice FN Brno-Bohunice, 
nejprve jako sekundární lékař, posléze jako 
odborný asistent Masarykovy univerzity. 
Od roku 2001 pracuje jako primář Gynekolo- 
gicko-porodnického oddělení Nemocnice 
Milosrdných bratří. Specializuje se na obor 
urogynekologie, o němž také přednáší 
a publikuje. Je členem mnoha tuzemských 
i zahraničních odborných společností.
Dobře jej však znají i milovníci folkové hudby 
jako kytaristu, zpěváka a textaře populární 
brněnské skupiny Folk Team. „Jako všechny 
kapely teď máme pauzu, ale snažíme se ten 
čas, kdy nehrajeme, využít. Chystáme proto 
souborné vydání našich desek v podobě 
dárkového boxu. Budou tam všechny naše 
studiové nahrávky a na posledním CD 
také bonusy, tedy věci, které se nevešly na 
řadové desky a my jsme je různě ‚vyšťárali‘, 
například z klubových nahrávek. A já osobně 
relaxuju také tím, že připravuju knižní vydání 
svých písňových textů, které by mělo vyjít 
snad někdy na jaře,“ navnadil své příznivce 
porodník a hudebník Ivan Huvar.

kritické životní situace, s  níž si neví rady. 
Myslím si, že fundovaná pomoc ve správnou 
chvíli může opravdu udělat hodně. A orga-
nizace to dokládá příběhy s  dobrým kon-
cem, tedy zachráněným životem.  

A co se týká zákazu potratů?
V naší nemocnici se potraty od revoluce ne-
dělaly a nedělají a nikomu z  lékařů to roz-
hodně nechybí. Žijeme však v liberálním 21. 
století, kdy jakýkoliv striktní zákaz lze vní-
mat jako útok na svobodu jednotlivce. A sa-
mozřejmě v  určitých extrémních situacích 
může být i potrat řešením. 

Přibývá ale také párů, kterým se nedaří 
počít dítě. Mimo jiné kvůli stále vyššímu 
věku prvorodiček. Je ještě možné trend 
„starých matek“ zvrátit?
Odsouvat mateřství do vyššího věku je ve 
vyspělé části světa jednoznačný trend. Ale 
počít dítě do pětatřiceti ještě není pozdě, 
protože fertilita se začíná snižovat až po 
tomto věku. Reprodukční medicína je navíc 
bouřlivě se rozvíjející obor a  ve zvyšování 
šancí na otěhotnění velmi pokročila.   ■
 Markéta Žáková | foto: Zdeněk Kolařík

cesta je snažit se vytvořit co nejcivilnější 
a nejdomáčtější prostředí v nemocnici, tře-
ba i s minimem primárních zásahů doktora. 
Porodnictví je totiž zrádná oblast medicíny, 
kde se situace může změnit během vteři-
ny. Hájím názor, že musí být vždy možnost 
rychlého zásahu v případě ohrožení dítěte 
nebo rodičky.   

Zbavuje se už naše porodnictví jakéhosi 
nadřazeného, vševědoucího přístupu lé-
kařů k rodičkám?
Jednoznačně ano. Dříve byly ženy kvůli 
strachu z  infekce týden zamčené na popo-
rodním oddělení, děti jim dovezli pouze ke 
kojení a tatínkům je mohly ukázat jen v dál-
ce z  okna. Dnes je to naprosto otevřené, 
otcové mají přístup k  porodu, dítě po po-
rodu zůstává s matkou a neopouští ji, doba 
hospitalizace se zkracuje na minimum. A víc 
infekcí než dřív rozhodně není.

Podporujete organizaci Nesoudíme, po-
máháme, která ženám rozmlouvá potra-
ty, dává jim 50 tisíc korun, když si potrat 
rozmyslí, a také usiluje o zákaz potratů. 
Myslíte, že to je správná cesta?
Nám se líbí veškeré aktivity, které směřují 
k podpoře a záchraně života. Jedná se hlav-
ně o  pomoc ženám, které se dostanou do 
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Historie

Architekti Chlup (nahoře) a Sirotek, od 
jejichž narození uplynulo letos sto let, 
pomáhali městu Brnu budovat image 
centra moderní architektury. Jejich 
představy o svobodné tvorbě však 
normalizační režim nesdílel.

Před sto lety, v únoru 1921, se v Brně 
narodili dva budoucí významní 
architekti Zdeněk Chlup (7. 2.) 
a Jaromír Sirotek (20. 2.), kteří zasáhli 
do poválečného vývoje architektury 
a urbanismu v rodném městě i za 
jeho hranicemi. Oba se také v období 
normalizace museli potýkat s nepřízní 
komunistického režimu. 

Svou kariéru zahájil Zdeněk Chlup dale-
ko od rodného Brna na východě Sloven-
ska, kde od roku 1957 vedl ateliér v  ko-
šickém Stavoprojektu. Pracoval tady na  
projektech zabývajících se stavebním roz-
vojem Košic a dalších východoslovenských 
měst a  území. Urbanismu, tedy plánování, 
tvorbě a  rozvoji funkčních a  vyvážených 
územních celků – měst a vesnic, se věnoval 
celoživotně a stal se v tomto oboru jedním 
z našich předních teoretiků. 
Když přešel do brněnské pobočky Stavopro-
jektu, zúročil zde své slovenské zkušenosti 
a v roce 1965 stál u zrodu Útvaru hlavního 
architekta města Brna. V  jeho čele se pak 
snažil navázat na předválečnou tradici br-
něnského funkcionalismu a navzdory soci-
alistickému realismu prosazovat nejmoder-
nější přístupy v územním plánování. 

Na tradici Útvaru hlavního architekta 
města Brna, který byl zrušen v roce 
2003, po odchodu zatím posledního 
městského architekta Jaroslava Josífka, 
navazuje Kancelář architekta města 
Brna. Ta pod vedením Michala Sedláčka 
zahájila činnost v létě 2016. 

Jeho tým vypracoval Koncepci rozvoje měs-
ta Brna v kontextu celého regionu a nevy-
hýbal se ani kritickým analýzám problémů, 
které rozvoj města brzdí. Architekt Chlup 
se také jako jeden z prvních pokusil v  tzv. 
Černé knize města Brna zmapovat kvalitu 
zdejšího životního prostředí a  zároveň na-
vrhnout urbanistická opatření, která by ho 
zlepšila. 
V 60. letech Zdeněk Chlup rozvíjel ve svém 
úřadu mezinárodní spolupráci, účastnil se 
urbanistických soutěží doma i  v  zahraničí 
a mimo jiné se stal i čestným členem Svazu 
brazilských architektů. To vše se mu v době 
normalizace stalo osudným – byl zbaven 
všech funkcí, nesměl být zaměstnán v Brně 
ani v  kraji a dalších 20 let pak strávil jako 
výzkumný pracovník v Praze. 
Po roce 1989 se do Brna vrátil a soustředil 
se na obnovu zpřetrhaných mezinárodních 
vazeb a  pořádání konferencí s  evropskou 
účastí v  zájmu budování image města. 
V  roce 2001 mu byla udělena Cena města 
Brna, kterou si převzal v únoru 2002, měsíc 
poté, 21. března, zemřel. 

Dobrý architekt i ředitel
Také Jaromír Sirotek, absolvent architektu-
ry na Vysoké škole technické Edvarda Be-
neše v Brně, kde v  letech 1949–1957 dělal 
asistenta profesoru Bedřichu Rozehnalovi, 
krátce působil ve Stavoprojektu. 
V roce 1960 se stal ředitelem Státního pro-
jektového ústavu obchodu Brno (SPÚO) 
a  vybudoval z něho respektované pracovi-
ště, kde se uplatnili talentovaní architekti, 
mj. brněnští Žertová, Řihák či Tymich, kteří 
pak, včetně svého ředitele, navrhli řadu ho-
telů, obchodních domů, ústavů a průmyslo-
vých staveb po celé republice. 
V letech 1968–1970 byl členem vedení poz-
ději rozpuštěného Svazu architektů a  za 
podporu pražského jara a kvůli nesouhlasu 
s intervencí vojsk Varšavské smlouvy byl za 
normalizace perzekvován – musel odejít 
z  čela SPÚO a až do odchodu do důchodu 
v roce 1984 pak pracoval v Chemoprojektu. 
Zemřel 17. října 2005 v Brně.
K  Sirotkovým nejznámějším realizacím 
v Brně patří budova Ústavu vlastností kovů 
ČSAV na Žižkově ulici z  roku 1964, který 
dnes nese název Ústav fyziky materiálů 
Akademie věd ČR. ■
 Markéta Žáková | fota: rodinné archivy architektů

Tvář 
moderního 
Brna 
formovali 
také 
architekti 
Chlup 
a Sirotek
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Inzerce

Mytí a Nátěry fasád
Čištění a Nátěry střech

Volejte Zdarma!: 

800 888 8028888záruka
1414  letaž

NOVINKA Bez lešení !!!

12 letá záruka výrobce proti novotvorbě řas a plísní 
při nátěru fasády systémovým řešením Caparol +2 roky dodá  rma HousePro

Inz_HousePro_92x63.indd   1Inz_HousePro_92x63.indd   1 13.01.21   6:5813.01.21   6:58

N O V Ě
PODNIKOVÁ PRODEJNA OLOMOUCKÝCH TVARŮŽKŮ

v Brně na Pekařské 2 (roh ulic Pekařská/Husova)
tramvaje č. 5, 6 a 12 – zastávka Šilingrovo náměstí

www.tvaruzky.cz

Těšíme se na vás!

Kromě Olomouckých tvarůžků se zaměřujeme přednostně na 
výrobky z malých rodinných firem a farem a vyhledáváme i to 

nejlepší z produkce zahraničních mlékáren a sýráren.

NABÍZÍME
Olomoucké tvarůžky      Lahůdky z tvarůžků

Nakládané tvarůžky a sýry
Výrobky z kozího a ovčího mléka

Sýry všech druhů      Mléčné výrobky

Po – pá 8.30 – 18.30
So 8.30 – 12.30
Ne Zavřeno

! !

RV
21

00
06

1/
01

RV
21

00
03

4/
01

Kamarádka mi poradila 
Rentu z nemovitosti od FINEMO.CZ
■ Paní Kamila se dostala do velkých 
problémů. Najednou se ocitla bez práce, 
a přestože vlastnila dům se splacenou hy-
potékou, neměla peníze na běžné výdaje. 
Potom se od své dlouholeté kamarádky do-
zvěděla o Rentě z nemovitosti neboli zpět-
né hypotéce od společnosti FINEMO.CZ.

„Ze začátku jsem tomu moc nedůvěřova-
la. Bála jsem se, že to bude příliš složité a budu 
muset platit spoustu různých poplatků. O � nan-
cích jsem nic moc nevěděla a potřebovala jsem 
najít někoho, kdo by mi poradil,“ svěřuje se paní 
Kamila.

Obrátila se tedy na několik � nančních po-
radců a domluvila si schůzky v bankách, kde se 
však místo očekávané dobré rady setkala spíše 
s neochotou a neporozuměním. 

„Po těch několika schůzkách jsem se cítila 
totálně frustrovaná a vůbec jsem nevěděla, co 
si počnu,“ říká paní Kamila. Nakonec se znovu 
sešla se svou kamarádkou, vzala si od ní kon-
takt na � rmu FINEMO.CZ a domluvila si schůzku 
s obchodní zástupkyní společnosti.

▪ získáte peníze na cokoli (najednou 
či postupně)

▪ za vašeho života nemusíte nic 
splácet a nikdy se nesplácí více než 
cena nemovitosti

▪ zůstáváte bydlet doma a jste nadále 
vlastník svého bytu či domu

▪ můžete žít důstojněji a život si více 
užívat

Výhody Renty z nemovitosti

▪ Další informace o Rentě z nemovi-
tosti najdete na webu: 
www.rentaznemovitosti.cz 
Můžete zde také požádat o vlastní 
orientační kalkulaci a seznámit se 
s příběhy klientů 

▪ Můžete také zavolat 
na 233 321 850

▪ Máme licenci ČNB

Chcete vědět víc?

orientační kalkulaci a seznámit se 

„Vlastně už jsem vůbec nic nečekala,“ při-
znává paní Kamila, „a byla jsem velmi mile pře-
kvapená. Konečně jsem našla někoho, kdo po-
chopil mou situaci a  krom toho, že mi nabídl 
řešení, jsem cítila, že se mi snaží opravdu po-
moct. Prošel všechny mé výdaje a poradil mi, na 
čem bych mohla ještě ušetřit.“ 

Obchodní zástupkyně společnosti FINEMO.
CZ paní Kamile vysvětlila, že se nemusí obávat, 
že by přišla o své bydlení, ale že o částku úvěru 
bude později snížena hodnota dědictví. To paní 
Kamilu netrápilo, protože neměla děti a  vlast-
ně ani nevěděla, komu by nemovitost odkáza-
la. Domluvila se na pravidelné výplatě měsíční 
částky a  jako první pozvala svou dlouholetou 
kamarádku na kávu, aby jí poděkovala.
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Socio Info Point:  
V poradně pomohou  
zdarma všem v tíživé situaci
Ztráta střechy nad hlavou v důsledku propuštění z práce, nemoc či rozvod. To jsou jen střípky 
nepříjemných okolností, které mohou nastat v životě každého z nás, aniž bychom věděli, jak 
je vyřešit. Právě ti, kteří se v jakémkoliv těžkém období nacházejí, mohou využít služeb Socio 
Info Pointu. Odbornou poradnu, která funguje při magistrátním odboru sociální péče, mohou 
kontaktovat zdarma telefonicky, e-mailem či osobně. 
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V aktuální době, kdy jsou životy lidí ovlivně-
ny pandemií koronaviru, není o  komplika-
ce nouze a dostat se do nich může doslova 
kdokoliv. 
„Jsme si vědomi toho, že oblast pomoci, kte-
rou se náš sociální odbor zabývá, je pro mno-
hé široká a nepřehledná. I proto jsme už v roce 
2009 spustili provoz poradny,“ vysvětluje ve-
doucí Odboru sociální péče Magistrátu města 
Brna Jan Polák a dodává: „Obrátit se na nás 
mohou lidé, kteří se ocitli ve zcela nové situaci 
a potřebují poradit. Systém sociální pomoci je 
složitý a lidé v něm mohou mít zmatek. Pokud 
se na nás obrátí, rádi jim pomůžeme nepří-
jemnosti vyřešit ať už svépomocí, či společně 
s dalšími organizacemi.“ Brněnský Socio Info 
Point totiž spolupracuje kromě městských 
služeb, jako jsou například domovy pro senio-
ry či Centrum sociálních služeb, i s nestátními 
neziskovými organizacemi. 
Každý, kdo se do složité životní situace do-
stane, si může vybrat, zda poradnu navštíví 
osobně v  budově odboru sociální péče na 
Kolišti 19, kontaktuje ji e-mailem na adrese 
socioinfopoint@brno.cz nebo zavolá na bez-
platnou linku 800 140 800. Další možnou 
cestou je přečíst si informace na webových 
stránkách www.socialnipece.brno.cz.

Vyslechnou, ukážou, jak vyplnit  
formulář, pracují v terénu
Myšlenka vzniku poradenské kanceláře na 
sociálním odboru vzešla z procesu komunit-
ního plánování sociálních služeb. Šlo o prio-
ritu pro rok 2009, které se podařilo dostát, 

a provoz poradny byl zahájen 1. října 2009 ve 
stejné budově, kde sídlí doposud, na Kolišti 
19. 
Společně s poradnou byl spuštěn také portál 
www.socialnipece.brno.cz, jehož součástí 
byla databáze všech organizací působících 
v sociální oblasti ve městě. Na podzim roku 
2019 byla spuštěna nová, jednodušší verze 
webového portálu, ve které se návštěvníci 
snáze orientují. Každý zde najde základní 
fakta, která jsou přehledně rozdělena podle 
skupin příjemců pomoci. Protože vyznat se 
v  sociální agendě je pro většinu lidí téměř 
nemožné, odborníci i  na webovém portále 
doporučují kontaktovat pracovníky Socio 
Info Pointu. 
Poradenská kancelář se zaměřuje na pomoc 
seniorům, lidem v sociální krizi, dětem, mlá-
deži i  rodinám, lidem se zdravotním posti-
žením či duševním onemocněním, ale také 
etnickým menšinám či cizincům. 
Pokud nepomohou přímo pracovníci Socio 
Info Pointu, zkontaktují další organizace, 
které se specializují na konkrétní problema-
tiku. V praxi to znamená, že brněnští poradci 
mohou lidem pomoci vyplnit například žá-
dosti o dávky a vyrozumí klienta o tom, jak 
řízení probíhá, v mnohých životních situacích 
klienta vyslechnou a poví mu o možnostech, 
které se nabízejí k  vyřešení jeho poměrů. 
Často se na poradnu obrací také ti, kteří ne-
mají přístup k elektronickým zdrojům, a tedy 
ani k potřebným informacím. 
„Naši pracovníci chodí také na návštěvy 
do různých zařízení sociálních služeb, aby 

získali autentická fakta o  jejich fungování 
a  mohli je tak klientům doporučit. Spolu-
pracujeme také se sociálními pracovníky, 
kteří jsou schopni se věnovat klientům 
dlouhodobě a  v  jejich domácím prostředí,“ 
doplňuje výčet možných forem pomoci Jan 
Polák. 
Cílem Socio Info Pointu je obsloužit obča-
ny komplexně, vybavit je všemi dostupný-
mi důležitými informacemi, které mohou 
usnadnit jejich život nejen v akutní fázi ře-
šení problému, ale i výhledově.  

Při první vlně covidu  
zajišťovali nákupy seniorům
V roce 2016 poradna obsloužila 2 775 klien-
tů, o rok později pak 3 210 lidí. V roce 2018 
potřebovalo pomoc 2 244 klientů, za rok 
2019 to bylo zhruba o 550 tazatelů více. 
„Každému z těchto klientů se věnujeme in-
dividuálně a poskytneme mu tolik času, ko-
lik si řešení jeho situace vyžádá. Lidé se na 
nás klidně mohou obracet i opakovaně,“ říká 
jedna ze dvou pracovnic týmu Socio Info 
Pointu Martina Kalinová.
Samotná kancelář se nachází hned při vstu-
pu do budovy na adrese Koliště 19, je dobře 
dostupná z  Moravského náměstí a  samo-
zřejmě bezbariérová. I z tohoto důvodu zde 
mohou lidé získat detaily rovněž o  službě 
tísňového volání. Tu zajišťuje město Brno 
a využít ji mohou senioři, kteří žijí sami, či 
lidé se zdravotním postižením, chtějí-li mít 
jistotu, že v případě pádu či jiné nehody si 
budou moci jednoduše přivolat pomoc.  →



Obrátit se na Socio Info 
Point mohou lidé, kteří se 
ocitli ve zcela nové situaci 
a potřebují poradit, jak ji 
vyřešit.

Služeb Socio Info Pointu, tedy 
poradenské kanceláře na Odboru 
sociální péče Magistrátu města 
Brna, mohou využít lidé osobně na 
Kolišti 19, telefonicky na čísle 800 
140 800 nebo e-mailem na adrese 
socioinfopoint@brno.cz. Veškeré 
úkony jsou bezplatné. 
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Sociální péče
Pomůžeme Vám v obtížné situaci

Jsme tu pro vás 800 140 800 Bezplatné a anonymní poradenství 
socioinfopoint@brno.cz

K tomu slouží tlačítko, které lze nosit třeba 
na krku. 
V březnu loňského roku telefonní linka Socio 
Info Pointu 800 140 800 sloužila jako Linka 
pomoci seniorům, kteří zde mohli získat do-
stupná fakta o koronaviru a rady, ale přede-
vším mohli požádat o zajištění nákupu nebo 
obstarání léků či další sociální pomoci. Už 
během prvního týdne zaznamenali pracovní-
ci na 500 hovorů. 
Během šestitýdenního fungování této lin-
ky pomohli pracovníci odboru sociální péče 
spolu s  dobrovolníky zajistit 800 objedná-
vek nákupů, 300 žádostí o vyzvednutí léků, 
60  podnětů týkajících se sociální práce 
a 170 objednávek služby Seniorbus. 
Aktuálně se na tuto linku mohou lidé obra-
cet od 7.30 do 15 hodin každý pracovní den. 
Kromě rad, jak vyřešit životní obtíže, se zde 
volající dozvědí také o pandemii koronaviru 
či otevírací době úřadů.  
Od listopadu 2020 navíc běží kampaň Zkus-
te SIP, která na tuto poradenskou činnost 
upozorňuje a  informuje Brňany nejen o  její 
existenci, ale přibližuje také konkrétní příbě-
hy lidí, kterým Socio Info Point pomohl. Hes-
lo kampaně „Nebojte se zeptat, zkuste SIP“ 
tak nabízí možnost řešení složitých životních 
okolností, a to zcela zdarma a anonymně.

Příběhy klientů
Paní J. žije se svým manželem už 49 let. Muž 
trpí Parkinsonovou chorobou a běžné denní 

úkony mu činí potíže. Doposud se o něj sta-
rala manželka a děti. Paní J. se obrátila na SIP 
s  dotazem na fungování služby do domác-
nosti. Pracovnice jí vše vysvětlily, pomohly 
s  vyřízením příspěvku na péči a  mobilitu 
i průkazu pro osoby se zdravotním postiže-
ním. Doporučily jí také oslovit vybrané te-
rénní sociální služby, které jejímu manželovi 
mohou pomoci a  jež zaplatí z  vyřízených 
příspěvků.

Paní P. se stará o  otce, který byl na svou 
žádost předčasně propuštěn z  nemocnice 
a  nemá zájem o  sociální služby či umístění 
do domova pro seniory. Pracovnice SIP po-
mohly paní P. sehnat kontakty na půjčovny 
kompenzačních pomůcek, které její otec po-
třebuje, a zároveň jí doporučily obrátit se na 
ministerstvo práce a sociálních věcí ohledně 
dlouhodobého ošetřovného, které jako jedi-
né přichází v jejím případě v úvahu.

Na poradnu se s  žádostí o  pomoc obrátila 
babička desetiletého děvčete, které absol-
vuje léčbu nádorového onemocnění. Tato 
diagnóza totiž pro celou rodinu znamenala 
šok a  obavy o  budoucnost. Volající získala 
kontakty na Centrum provázení v  Dětské 
nemocnici i podrobnosti o příspěvku na péči 
a nemocenských dávkách. Bylo jí také dopo-
ručeno obrátit se na Sociální nadační fond 
města Brna a  Jihomoravského kraje, neboť 
odchod maminky ze zaměstnání velmi za-
sáhne rozpočet rodiny, který je zatížen i hy-
potékou. Zbylé potřebné informace dostala 
paní e-mailem s  dovětkem, že se může na 
poradnu kdykoliv obrátit znovu. 

Kateřina Gardoňová 

Fota: Marie Schmerková
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Poradenská kancelář Socio Info 
Point se nachází v budově Odboru 
sociální péče Magistrátu města Brna 
na Kolišti 19, a to hned v přízemí. 
Přístup do poradny je bezbariérový. 
Kromě pomoci ve složité životní 
situaci si zde klienti mohou vyřídit 
také službu tísňového volání. Ta 
je určena seniorům či zdravotně 
postiženým, kteří žijí o samotě 
a mohou nastat chvíle, kdy budou 
potřebovat přivolat pomoc. 
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DISKUZE

KONZULTACE

PRAKTICKÉ INFORMACE

POTŘEBUJETE INFORMACE O EU?

brno.eurocentra.cz
pavluskova.nikola@vlada.cz
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JSME TU PRO VÁS!
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SOFIE
Do  našeho Klokánku přišla Sofie v  zubože-
ném stavu. Na  svých třináct let rozhodně 
nevypadala - vyplašená, hubená holčička 
s  kruhy pod očima a  vyrážkou po  celém 
těle. Nebyla zvyklá jíst nic jiného, než suché 
rohlíky. Jablko nedokázala spolknout a po-
lévku neznala vůbec. Ranné dětství strávila 
Sofie s  maminkou, která ale záhy zemřela. 
Sofie byla svěřena babičce, ale ta těžce one-
mocněla a za necelý rok zemřela také. Sofie 
putovala po  příbuzných, zažila zneužívání 
strýcem i kruté bití od vlastní tety. Nakonec 
skončila v Klokánku, kde, jak sama říkala, se 
měla jako v ráji.
„Teto, a  to si smím přidat i  druhý kus kolá-
če? A teto, ty ponožky jsou opravdu moje?“ 
divila se Sofie, která vyrostla o deset centi-
metrů a přibrala patnáct kilogramů. Stala 
se z ní krásná usměvavá slečna. Bohužel, 

po  půl roce musela, kvůli omezení, které 
stanovuje zákon, od  nás do  dětského do-
mova. Proplakala několik dní a  při odjezdu 
nám poděkovala: „U  vás jsem našla jediný 
domov, který jsem kdy měla, nikdy na  vás 
nezapomenu!“
Teta, která se o  Sofinku v  Klokánku starala, 
s ní zůstala v kontaktu a rozhodla se vzít si ji 
do pěstounské péče. A tak, za necelý půlrok, 
získala Sofie opravdovou rodinu i  s  babič-
kou a starší sestrou. (jméno bylo pozměněno)

Přispějte jakoukoli částkou na účet Fondu ohrožených dětí

3055103/0300, nebo odešlete dárcovskou SMS ve tvaru: 
DMS FODKLOKANEK 30 na telefonní číslo 87 777. Cena DMS je 30 Kč. 

Více na www.darcovskasms.cz.

Můžete přispívat také pravidelně každý měsíc po dobu neurčitou. Stačí odeslat 
dárcovskou SMS ve tvaru: DMS TRV FODKLOKANEK 30 na číslo  

87 777 a každý měsíc Vám bude automaticky odečtena částka 30 Kč. 
Více na www.darcovskasms.cz.

Za Vaši pomoc mnohokrát děkujeme! www.fod.cz RV
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Inzerci v těchto novinách pro vás zajistí:

602 557 777
mouka@regvyd.cz

Havel MOUKA

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

739 724 774
novak@regvyd.cz

Michal NOVÁK

spole n  za 
lep í d tství

Získejte  pro  své  dítě  to,  co  opravdu  potřebuje!
Pomáháme zdravotně a sociálně znevýhodněným dětem a jejich rodinám.

Jsme tu pro vás na www.patrondeti.cz.
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Oblastní charita Rajhrad nabízí volné pracovní pozice

Vedoucí Mobilního hospice sv. Jana
• plný úvazek
• nástup 1. dubna 2021

Kontaktní osoba:  Anežka Vybíralová
  Tel.: 737 220 085
  E-mail: anezka.vybiralova@rajhrad.charita.cz

Všeobecná sestra do Domu 
léčby bolesti s hospicem sv. Josefa

• plný úvazek
• nástup dle dohody

Kontaktní osoba:  Bc. Magda Audyová DiS.
  Tel.: 739 389 233
  E-mail: magda.audyova@rajhrad.charita.cz

Všeobecná sestra
pro Chráněné bydlení sv. Luisy

• zkrácený úvazek
• nástup ihned

Kontaktní osoba:  Bc. Lenka Salajková
  Tel.: 731 405 543
  E-mail: lenka.salajkova@rajhrad.charita.cz

Veškeré informace k nabízeným pracovním pozicím:
rajhrad.charita.cz/o-charite/volna-mista/volna-mista/
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Be cool.
Začněte ještě dnes!

Mezinárodní 

anglická školka 
www.isob.cz

Telefon: +420 776 490 120
E-mail: info@isob.cz
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Vakcína je zázrak
Jakým způsobem pomáhá Evropská unie bojovat proti koronaviru, 
jsme si povídali s Věrou Jourovou, místopředsedkyní Evropské komise. 
Mluvili jsme i o vakcíně a nebezpečnosti zkreslených informací, které 
lidé sdílejí a kterým věří. 

Všude se teď mluví o vakcíně. Pro někoho vznikla podezřele rychle, 
pro někoho vše trvá moc dlouho. Jak je to?
To, že máme ani ne rok po propuknutí pandemie k dispozici účinnou vakcí-
nu, považuji skoro za zázrak. Vím, že zázrak to není, ale je za tím tvrdá práce. 
K vývoji bezpečné vakcíny hodně přispěla i Evropská unie, která do výzkumu 
a testování dala obrovské peníze. Tím vývoj velmi urychli-
la. Také se zkrátil administrativní proces na straně naší i na 
straně výrobců. V  žádném případě však nebylo ošizeno 
testování. Takže abych odpověděla na vaši otázku: Vznik-
la velmi rychle, ale ne podezřele. Pro Evropskou lékovou 
agenturu, která musí každou novou vakcínu schválit, je 
bezpečnost na prvním místě a zkoumá ji opravdu velmi 
detailně.

Co byste řekla Čechům, kteří vakcínu odmítají?
Nejdřív bych ráda připomněla, že dostat se v  tuto chvíli 
k vakcíně proti covidu je ve světě celkem privilegium. ČR 
má k vakcíně přístup jako jedna z prvních zemí na světě 
díky tomu, že nám to vyjednala EU. Je to tvrdý byznys, po-
ptávka po celém světě byla extrémní, museli jsme prosadit 
naše cenové nabídky, což šlo jen na principu, že zastupuje-
me 450 milionů lidí v celé EU. A za vším tím vyjednáváním 
EU byl opravdu zájem, aby nikdo nebyl napřed, aby bohatí 
a velcí neměli přednost a aby žádný občan nedoplatil na 
to, že žije v menším nebo chudším státě. Je v tom obrovská dávka těch ne-
hmotných hodnot a zároveň okamžik, kdy je vidět hmatatelná výhoda naše-
ho členství. Vakcína je dobrovolná a já bych tu ráda na všechny apelovala, aby 
se – pokud nemají nějaký zásadní zdravotní problém, který se s tím neslučuje 
– očkovat dali. Nejde jen o ochranu jich samých, ale i jejich blízkých.

Někteří kritizují EU naopak za to, že je příliš pomalá. Poukazují třeba 
i na Velkou Británii, kde očkují vakcínou, s jejímž schválením si EU 
dává na čas…
To je právě ono. Vakcínu AstraZeneca, kterou ve Velké Británii používají, si 
schválili v  nouzovém režimu a  místo farmaceutických firem nese určitou 
část odpovědnosti za případné negativní dopady stát. Naše Evropská léková 
agentura má jinou metodiku, náročnější testování. Nejsem odborník a je to 
poměrně technická záležitost. Ale obecně z toho je vidět, jak pečlivě a odpo-
vědně EU postupuje. 

Co říkáte na dezinformace, které se o vakcíně šíří?
My to samozřejmě sledujeme a víme, že nejjednodušší to mají lži o vakcíně 
proti covidu – včetně těch úplně absurdních, jako že je v ní nějaký čip Billa 
Gatese a podobně – v zemích, kde je dlouhotrvající skepse vůči očkování. 
V Evropské unii k těmto zemím patří i Česká republika nebo například Polsko 
či Itálie. 

Jak proti šíření dezinformací bojujete?
Snažím se vysvětlovat, komunikovat. Jde mi mráz po zádech při představě, že 
by to obrovské úsilí vědců a veškeré to nasazení lidí okolo mělo zhatit to, že 
lidé uvěří nesmyslům, často šířeným dezinformačními kanály. Naprosto mě 
šokovala demonstrace, kde lidé použili žlutou hvězdu. To je víc než přes čáru, 
zašlo to až moc daleko a je nutné se ostře ozvat. Člověku je hanba, že se toho-
hle museli dožít přeživší koncentračních táborů. To nesmíme dopustit. Snaží-
me se proto uvádět co nejvíc faktů. Také jsme apelovali na členské státy, aby 
měly v národních strategiích silné kapitoly ohledně pozitivní komunikace. Jak 
vakcína funguje, jaké může mít dopady apod. 

Na sociálních sítích se objevují názory zlehčující riziko a nebezpečí 
covidu, třeba že jde o uměle vyvolanou nemoc s cílem ovládat lidi. Jak 

bojovat proti podobným lžím a dezinformacím na sociálních sítích? 
V případě odstranění těchto lživých příspěvků totiž v jejich autorech 
jen sílí přesvědčení o svojí pravdě...
Lži a dezinformace jsou škodlivé obecně, ale v době epidemie mohou do-
slova zabíjet. Proto se snažím udělat maximum pro omezení škod. Osobně 
jednám s platformami, jako je Facebook a další, aby rychle a transparentně 
řešily příspěvky, které jsou zdraví nebezpečné a vyvolávají nenávist, a dá-
valy do popředí ověřená fakta a  zaručené informace od zdravotnických 
institucí. Mají za úkol poskytovat lidem informace z  oficiálních zdrojů, 
dávat prostor odborným ministerstvům a  zdravotnické organizaci a  sni-

žovat viditelnost těch opravdu nebezpečných a proka-
zatelných dezinformací, jako že na covid pomáhá pít 
dezinfekci. Ale zároveň, pokud se jedná o názory, to je 
pro mě svoboda slova a na tu já nechci sahat. Facebook 
a další firmy jsou soukromé, mají svoje firemní pravidla. 
Ale mají neuvěřitelnou moc a vliv na život společnosti, 
který musí být doprovázen odpovědností. Také je vidět, 
jak důležitá je důvěra lidí ve vlády a zdravotnické insti-
tuce, aby si lidé sami aktivně vyhledávali informace pře-
devším od nich a nenechávali se mást nebo nezačínali 
panikařit kvůli sledování často velmi pochybných zdrojů 
na internetu.

Mají podle vás obyvatelé EU, včetně Čechů, během 
pandemie nějakou výhodu oproti světu?
Mají jich mnoho. Dokonce si troufám říct, že čím déle ko-
ronavirová krize trvá, tím víc se to ukazuje. Všichni jsme 
v těžké situaci. A to je moment, kdy si člověk s pokorou 
uvědomí, jak je dobře žít v systému, který je demokratic-

ký a jehož mottem je respekt k člověku. Nikdy nebude úplná spravedlnost, 
což mimochodem řekla o opatřeních v Německu i kancléřka Merkelová. Ale 
je to systém, který nenechá nikoho na holičkách. Kdo má těžkou formu co-
vidu, může počítat s pomocí zdravotního sytému bez ohledu na to, jestli má 
na kontě tisíce, nebo zda na podzim kopal do policistů na Staromáku. Komu 
přijdou opatření protidemokratická, má plné právo to říct nebo s  tím jít 
k soudu. Kdo přijde o existenci, pro toho je připravena ekonomická pomoc. 
Evropská unie posílá jen do České republiky na ekonomické oživení po pan-
demii 180 miliard korun. A dokonce i dříve tolik vysmívané takzvané „měk-
ké projekty“ z peněz EU, jako třeba školení učitelů v informačních techno-
logiích či tísňové linky pro děti, se najednou jeví v jiném světle jako důkaz 
toho, že se myslí i na slabší. Prostě abych to zakončila, obyvatelé Evropské 
unie mají opravdu mnoho výhod oproti jiným. S nikým bych neměnila.

Jak konkrétně pomáhá EU svým členským státům při zvládání 
epidemie?
Pomáhá, jak jen může. V  první řadě penězi. Například na oživení české 
ekonomiky po pandemii jde z EU 180 miliard korun. Dále léky! Jen Čes-
ké republice EU zprostředkovala přes 2000 dávek remdesiviru zdarma. 
Kromě toho dojednává s  výrobcem léku za všechny členské státy další 
dávky – to znamená, že všichni ho budeme mít díky tomu nejen levněj-
ší, ale hlavně se k němu vůbec dostaneme! Zájem je obrovský, a výrobce 
léku proto jedná jen s velkými zájemci. Stejně tak zdravotní materiál. Ze 
společných zásob poskytla Evropská komise České republice plicní venti-
látory a pomohla zprostředkovat zapůjčení dalších z jiných zemí. I Česká 
republika pomáhá, například poslala ochranné rukavice Francii. Veškerá 
tahle vzájemná pomoc probíhá hladce díky EU – bez ní by bylo mnohem 
složitější a dražší tohle domlouvat. Představte si, že máte vytelefonovat 
zapůjčení ventilátorů z ciziny! Jak začnete? Komu zavoláte? A které zemi? 
Jak zjistíte, která nemocnice ve které zemi je má? Díky EU prostě pošlete 
jeden e-mail na jedinou adresu a  o  zbytek se postará posádka na mís-
tě. Trochu to zjednodušuji, ale v podstatě takto to funguje. Oceníte to až 
v krizi. Totéž s vakcínou. Ať už ji využijete, nebo ne, klíčové je, že rychle 
vznikla a mají k ní přístup ti, kdo ji potřebují. To je v podstatě možné, jedi-
ně pokud jste velký hráč, a to EU je.  
 Juraj Aláč

RV2100126/02
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Budiž světlo. Nahlédněte 
do zákulisí veřejného 
osvětlení

Technické sítě Brno (TSB) se starají 
o provoz veškerého brněnského 
osvětlení. Pečují o 41 250 tzv. světelných 
míst, pod která spadají nejen lampy, 
ale i slavnostní osvětlení a nasvícení 
významných budov v Brně. TSB je 
pravidelně opravují. Dnes až 60 procent 
závad na veřejném osvětlení dokáže 
instalovaný systém nahlásit samostatně. 
Stále ale můžete poruchu oznámit na 
lince 800 100 312. Foto: Zdeněk Kolařík

�

Na světlo v ulicích jsme nyní 
všichni zvyklí, dříve ale nebývalo 
standardem. Brno získalo veřejné 
osvětlení 1. listopadu 1781, a to 
díky návštěvě ruského následníka 
trůnu Pavla Petroviče a jeho 
manželky. Tato událost popohnala 
40 let trvající vyjednávání mezi 
Prahou a Vídní o brněnském 
osvětlení. Město si zpočátku 
muselo vystačit pouze s 277 
lojovými svítidly. Počet lamp od té 
doby narostl na nynějších 40 582. 
Zdeňka Obalilová

Fotoreportáž
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Centrální mozek veřejného osvětlení 
aneb dispečink je v provozu nonstop 
a dohlíží, aby se vždy svítilo nebo 
naopak někde nesvítilo zbytečně. 
Dispečeři mohou posunout zapínání 
a vypínání svítidel podle konkrétních 
povětrnostních podmínek ve městě, 
a to až o čtvrt hodiny. Důležité 
informace získávají z fotobuněk 
rozmístěných po Brně. 
Foto: Technické sítě Brno

Fotoreportáž

Opravy, rekonstrukce i preventivní 
údržba – tehdy vyrážejí technici 
s vysokozdvižným zařízením do akce. 
Všechna nově instalovaná svítidla jsou 
vybavena moderními LED diodami, 
které jsou účinnější a úspornější. 
Modernizovaná síť brněnského 
osvětlení patří dlouhodobě mezi 
nejúspornější v České republice. 
Foto: Technické sítě Brno

Tvarůžek nebo rakev – i takové přezdívky 
měly dřívější výbojkové lampy veřejného 
osvětlení. Dnes je již na území města 
nedohledáme. Repliky historizujících 
typů svítidel lze najít třeba v parku 
u hradu Špilberku nebo u Petrova, kde 
dotvářejí atmosféru místa. Slavnostně 
osvětlených významných budov máme 
v Brně celkem 525. A nasvícení památek 
již pevně patří k nočnímu pohledu na 
metropoli jižní Moravy. 
Foto: Marie Schmerková
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Co vás zajímá

Velký městský okruh. 
Od vizí zase blíž 
k realitě

Už se Brno připravuje na oslavu 
200. výročí narození Gregora 
Johanna Mendela? 

Do července 2022 zbývá „ještě“ rok a půl, 
přesnější by ale bylo napsat „pouze“. 
Nehodláme totiž vytvořit bublinu, která 
zase splaskne, ale chceme výročí maximálně 
využít. Ukázat, a to i do budoucnosti, že 
k osobnosti G. J. Mendela se současné Brno 
jako centrum vědy, výzkumu a vzdělanosti 
s mezinárodním přesahem hrdě hlásí. 
Společná hlavička mnohovrstevnaté 
kampaně zastřešené městem spojí univerzity, 
augustiniánské opatství či Moravské zemské 
muzeum stejně jako hvězdárnu nebo science 
centrum VIDA! 

Něco se teprve rodí, ale už teď třeba víme, že 
vzhlednější, byť ne definitivní podobu získá 
Mendlovo náměstí, které ozdobí i vědcova 
socha. V plánu je dále například obnovení 
Mendelova skleníku v zahradě opatství, 
širšího využití se dočká Mendel Box, mobilní 
expozice o slavném vědci. Podpořili jsme 
třeba také vznik seriálu České televize pro 
děti. 
Brno však na Mendela nezapomínalo ani 
dřív. Pokud si chcete oživit znalosti o tomto 
učenci, můžete (pokud to epidemická 
situace dovolí) zajít třeba do Mendeliana 
v Biskupském dvoře nebo se aspoň virtuálně 
projít po jeho stopách na webu gotobrno.cz. ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, bývá to 
vždycky trochu dvousečné. Určitě se 
můžeme radovat nad tím, že se naplno 
rozjely stavby, jako je další etapa velkého 
městského okruhu na Žabovřeské nebo 
rekonstrukce typu Lesnické, ale současně 
je jasné, že s jejich průběhem budeme čelit 
dopravním komplikacím a problémům. 

Bez toho to prostě nejde. Především velký 
městský okruh je však pro Brno bezpod-
mínečnou nutností, má-li se stát průjezd-
ným městem bez kolon. Proto pevně věřím 
tomu, že letos odstartuje také budování jeho 
úseku Rokytova a  Tomkovo náměstí. Ten 
totiž konečně uleví přetížené Svatoplukově 
a odvede auta směřující od Husovického tu- 
nelu na sídliště Vinohrady a Líšeň. 
Prodloužené výběrové řízení na zhotovitele 
přineslo počátkem roku tři nabídky, z nichž 
po posouzení vzejde vítězná firma. Celý pro-
ces si vyžádá několik měsíců, během nichž, 
doufejme, nabude právní moci i  vydané 
stavební povolení. V ideálním případě práce 
začnou do letních prázdnin. Dvoumiliardová 
stavba by pak měla být hotova do konce roku 
2024. To už je, stejně jako u  Žabovřeské, 
přece jen termín, který dává naději obrysy 
skutečnosti.
Už na přelomu roku se ukázalo, že covid-19 
bude ještě urputnější nepřítel, než jsme před-
pokládali. Naším prvotním úkolem zůstává 
zabránit šíření nákazy včetně zabezpečení 
očkování, udržet dosažitelnost zdravotní 
péče a zajistit bezpečnost pro všechny, kteří 
se chtějí chránit. Dosavadní zkušenosti mne 
však opravňují k  přesvědčení, že s  vaší po-
mocí a  pochopením v Brně zvládneme vše. 
Prosím, vydržme.  ■

Markéta Vaňková
primátorka města Brna, ODS

„Dukát pro první miminko roku 2021 jsem kvůli pandemii předávala jen jeho rodičům 
před domem. Eliáš, který přišel na svět na Nový rok dopoledne, zůstal v bezpečí 
domova. Moje přání všeho nejlepšího však patří všem klukům a holčičkám, kteří se 
letos narodili a narodí. Hlavně to zdraví, nové Brňanky a noví Brňané. A aby si vás 
mohli kdykoliv vzít do náruče nejen táta s mámou, ale i třeba prarodiče,“ popřála 
Markéta Vaňková. Foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše, co 
vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.

Slovo primátorky
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Robert Kerndl
náměstek primátorky, ODS

Marek Fišer
radní pro oblast kultury, Piráti

Odtrženi od svých blízkých stráda-
jí, a přesto ani přísná karanténa není 
zárukou, že je covid-19 neohrozí. Tvrzení, 
že senioři v domovech jsou nejrizikovější 
skupinou, jsme nikdy nebrali na lehkou 
váhu a od vypuknutí pandemie děláme 
vše, abychom je před nákazou ochránili. 

Zaklepejme, že zatím se to dařilo a brněn-
ská zařízení vycházela ze statistik velmi 
dobře. Významný podíl na tom nese testo-
vání, které jsme z naší iniciativy v domovech 
spustili vloni začátkem října. A pevně věřím, 
že dalším krokem k lepšímu bude očkování. 
Proto také byli klienti brněnských domovů 
pro seniory na sklonku roku mezi prvními, 
ne-li vůbec prvními seniory v  republice, 
k  nimž vakcína putovala. Konkrétní infor-
mace jsme přitom obdrželi těsně před Vá-
noci, ale navzdory svátkům okamžitě, jak 
dorazily dodávky, tedy 28. prosince, začalo 
současně s očkováním personálu i očková-
ní zájemců mezi obyvateli domovů pro se- 
niory. Očkování bylo dobrovolné, probíhalo 
v komfortu pokojů klientů. Celkem tam bylo 
naočkováno první dávkou 837 osob. 
V Praze s očkováním mezi klienty domovů 
začali podle médií až kolem Tří králů, v mno-
hých městech i později. Dík patří zdravotní-
kům a  zaměstnancům za nasazení. Věřím, 
že odměnou pro seniory za odvahu i  po-
chopení se stane brzký návrat k  normálu, 
protože hlavním důvodem, proč se většina 
rozhodla pro, byla naděje, že jim očkování 
zase umožní trávit chvíle s rodinou. 
Za město mohu slíbit, že budeme stále sle-
dovat dostupné informace a  hledat nové 
možnosti, abychom zůstali o  krok napřed 
i nadále. ■

Možná jste je již v centru Brna zazna- 
menali. Od staromódních kurýrů, kteří 
zásobují centrum velkými dodávkami, se 
dost liší. Jsou tišší, ekologičtější, veselej- 
ší a hlavně rychlejší. V prosinci zahájila 
zkušební provoz první brněnská firma, 
která přepravuje zboží výhradně na 
kolech. Některá z nich přitom bez prob-
lémů uvezou až třísetkilový náklad.

Švihé synku, jak si „synci“ říkají, již od prosin-
ce zaváží žluté balíčky DHL a chystají spolu-
práci s dalšími velkými společnostmi, jako je 
například PPL či Alza. Boří tak brněnský mý-
tus o tom, že zásobovat lze jen autem. 
V jiných městech jde přitom o standard. Na-
příklad Švihaj šuhaj již takto dvanáctým ro-
kem přepravuje zboží v Bratislavě, kde díky 
nim razantně ubylo dodávek a zásobovacích 
aut, což nejen v centru zásadně zvýšilo kva-
litu života. O městech na západě od našich 
hranic ani nemluvě. V zemích jako Německo, 
Dánsko či Nizozemsko jsou cargokurýři na 
kolech tradičně nedílnou součástí městské 
logistiky.
Jako piráti udržitelné logistice dlouhodobě 
fandíme a  podobným projektům se snaží-
me pomoci. Ostatně, rozvoj nákladních kol 
máme i v programu. Rádi bychom proto vy-
budovali překladiště v  prostoru u  dolního 
nádraží. Počítáme s  náklady kolem sedmi 
milionů korun, které by šly z fondu mobility, 
jenž je přímo pro podobné projekty zřízený. 
Pro srovnání – výměna rozježděné dlažby na 
Masarykově ulici bude stát daňové poplatní-
ky 20 milionů korun. Vybudováním překla-
diště pro rozvoj podobných služeb tak šet-
říme nejen životní prostředí, ale i městskou  
kasu.  ■

Za sedmero horami žil na jedné louce 
s mnoha jinými broučky brouk Óbrman. 
Jednoho dne se mu na louce naskytla 
skvělá příležitost – získat do vlastnictví 
kobylkodrom, dráhu, kterou tam kdysi 
vystavěli pilní broučci pod heslem Co je 
moje, to je tvoje. 

Čas ale rychle ubíhá, a tak dráha se spoustou 
zatáček stárla a její povrch trpěl pod kopýtky 
superrychlých kobylek. Dráha se musela jed-
noho dne opravit. Jenže nikomu se nechtělo 
dávat na opravu povrchu, dokonce ani těm 
z privátního kobylkodromu. A tak někdo při-
šel na geniální nápad uzavřít s velkými brou-
ky, s  Babrálem a  Fuškem, s  těmi, co právě 
vedli své části louky, mazanou dohodu.
Oba velcí brouci vytvoří Dvojspolek pro po-
řádání Velké ceny kobylek. Spolek si vypůjčí 
dráhu od Kobylkodromu, a. s., za ten zapůj-
čený okruh bude louka platit sedmidenní 
nájem a  navíc, kdyby „náhodou“ bylo po-
třeba „nějakých“ těch oprav povrchu drá-
hy, luční Dvojspolek, tedy vlastně všichni 
broučci z  louky, je uhradí. Taková klasická 
nepohádková smlouva PPP – Plať Privátním 
Podnikům za jejich byznys ze společné kasy 
pod heslem Louka nesmí přijít za žádnou 
cenu o Velkou cenu.
Beruška přerušuje vyprávění otázkou: „A je 
vůbec možné platit z  našich společných 
peněz zvyšování hodnoty soukromého 
majetku?“ 
Správná otázka, jenže kdo odpoví? Oba aktéři 
té první smlouvy za louku, Fušek i Babrál, jsou 
už mimo své tehdejší luční funkce. Takže kdo 
si to teď za obě louky „vypije“? Dnes končíme. 
Zdaleka ale nekončí příběh o  Velké ceně za 
velkou cenu, a to i bez Velké ceny.  ■

Názory

Bajka o Velké ceně  
za velkou cenu 

Nákladní kola 
dobývají centrum 
Brna

Seniorům v domovech 
jsme vakcínu nabídli 
mezi prvními

Ivan Fencl
zastupitel, SPD
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Nejdříve bylo 
na očkování 
připraveno Brno

Umýt se či obléct, nakoupit a uvařit si 
jídlo je pro většinu z nás zcela běžné. To 
vše však může být velkým problémem 
pro seniory, proto pro ně město Brno 
zajišťuje sociální služby, které jim ulehčí 
každodenní život. 
 
Aby byla péče co nejlepší, všechny brněnské 
organizace poskytující sociální služby byly 
sloučeny do jednoho centra. Tento krok 
přinese rychlejší a  flexibilnější reakce na 
potřeby občanů, lepší dostupnost služeb 
a stejné cenové podmínky pro všechny.
Od 1. ledna se pečovatelské služby včetně 
odlehčovacích, stacionářů a center denních 
služeb, které doposud zajišťovalo šest br-
něnských městských částí, převedly pod 
sjednocené Centrum sociálních služeb. 
Přestože jednotlivé organizace fyzicky 
zůstávají na svých místech, jejich spojení 
přinese snížení administrativy a  nákladů, 
sjednocení úhrad za služby, zjednodušení 
komunikace a lepší dostupnost služeb. 
Jako místostarostka městské části Br-
no-Černovice a  zastupitelka města Brna 
vnímám tuto změnu jako velmi pozitivní. 
Kvůli vytíženosti jednotlivých poskyto-
vatelů sociálních služeb se totiž často 
stávalo, že trvalo příliš dlouho, než byly 
vhodné služby poskytnuty občanům, kteří 
jsou odkázáni na pomoc druhých. 
V  nelehké době, kterou prožíváme, je 
nezbytné reagovat na potřeby méně 
soběstačných lidí rychleji. Sjednocené 
Centrum sociálních služeb to umožní díky 
efektivnějšímu využití kapacit poskyto-
vatelů sociálních služeb všech městských 
částí a  zjednodušení jejich vzájemné  
komunikace. ■

Školka a seniorské bydlení v jednom. Ve 
Švýcarsku běžné, v Brně první pilotní pro-
jekt, který právě město dokončilo na ulici 
Pod Nemocnicí v Bohunicích. 
 
Myšlenka je taková, že přítomnost dětí prozáří 
podzim života seniorům a  děti budou mít 
nablízku nové babičky a dědečky, od kterých 
se budou moci učit životní moudrosti i úctě ke 
stáří. 
Moderní budova nabídne školku pro 28 dětí, 
společenský sál, čtyři bezbariérové byty pro 
tělesně postižené a  12 bytů dostupného se-
niorského bydlení s  možností pečovatelské 
služby. Nejedná se o domov pro seniory, jak 
se někdy lidé mylně domnívají, ale o městské 
byty, které jsou určeny k pronájmu seniorům 
za zvýhodněné nájemné, s možností zařízení 
pečovatelů. 
Bytů pro seniorské bydlení má město 
v současné době zhruba tisíc. Čekatelů je evi- 
dováno také téměř tisíc a vzhledem k tomu, 
že se ročně uvolní průměrně cca 70 bytů, je 
jasné, že je bytů tohoto druhu pořád málo. 
Snažíme se proto co nejrychleji stavět další 
nové byty seniorského bydlení. Vloni jich 
město vybudovalo 70, v  letošním roce kro-
mě výše uvedených v  Bohunicích zkolaudu-
jeme dalších 27 bytů určených pro seniory 
a v příštím roce další desítky. 
V  současné době rovněž projektujeme 
úplně nové bytové domy s byty dostupného 
seniorského bydlení v  Holáskách na uli-
ci K  Jezerům (83 bytů), ve Slatině na ulici 
Bedřichovické (10 bytů), v  Bystrci na ulici  
Vejrostově (67 bytů) a v Kníničkách (20 bytů). 
Snažíme se, aby Brno mohlo nabídnout 
starším lidem přijatelné a důstojné řešení by-
tové situace.  ■

Situace kolem pandemie se mění každým 
okamžikem. Přál bych si, až budete číst 
tyto řádky, aby se společnost pomalu 
vracela k normálnímu životu a aby byly 
nejohroženější skupiny obyvatelstva již 
ochráněny. 
 
Díky tomu, že vedení města od počátku 
k celé situaci přistupovalo velmi zodpovědně, 
bylo Brno připraveno jako první město v Če-
sku zřídit očkovací centrum na brněnském 
výstavišti. 
Celý příběh začíná už na přelomu října a  lis-
topadu 2020, kdy jsme přistoupili k  rychlé 
výstavbě záložní nemocnice. O  tomto pro-
jektu jsme uvažovali už na jaře, tehdy se nám 
ještě mnozí smáli. Nemocnice naštěstí neby-
lo třeba, ale díky ní bylo v areálu brněnského 
výstaviště vše připraveno na vznik očkovacího 
centra. Místo je skvěle dostupné autem 
i MHD. Zvládne se zde naočkovat 3 600 lidí 
denně. 
Zájemce o očkování nejdříve vyplní formulář 
o  svém zdravotním stavu, pokud se pomocí 
dotazníku zjistí nějaká komplikace, bude 
příchozí před očkováním podroben detailnímu 
vyšetření. Po samotném očkování zůstává pa-
cient ještě 30 minut na místě, kdyby se u něj 
náhodou objevila alergická reakce. 
Plánujeme také zajišťovat svoz těch seniorů, 
kteří mají zájem se očkovat, ale obtížně by se 
na místo sami dopravovali.
Díky dobré spolupráci mezi městem a krajem 
můžeme být v očkování Brňanů velmi rychlí, 
pokud stát zajistí dostatečné množství vak-
cín. Věřím, že se podaří ochránit co nejdříve 
všechny obyvatele Brna. Moc děkuji všem 
zdravotníkům, kteří to mají v  posledních 
měsících neskutečně těžké.  ■

Šárka Korkešová
zastupitelka, ANO

Sloučení sociálních 
služeb přinese jejich 
zlepšení

Unikátní bytový 
projekt dokončen

Petr Hladík
1. náměstek primátorky, KDU-ČSL

Jiří Oliva
náměstek primátorky, ČSSD
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AnketaNázory

ANO v Brně je zpět

Vážení spoluobčané a příznivci hnutí ANO 
2011, mnozí z vás jistě zaznamenali, že 
v loňském roce došlo ke zrušení celé Ob-
lastní organizace hnutí ANO 2011 v Brně. 
 
Zastupitelé města Brna zvolení za ANO dále 
pokračovali ve své opoziční práci a  dvanáct 
z nás vytvořilo zastupitelský klub nezávislých. 
V  současné době dochází k  obnovení všech 
struktur hnutí ANO 2011 v  Brně a  někteří 
z nás, zastupitelů, se již do hnutí ANO vráti-
li, resp. byli přijati zpět. Celý proces bude 
pokračovat obnovením Oblastní organizace 
ANO Brno-město a  postupným opětovným 
zakládáním místních organizací v  jednot-
livých městských částech. 
Společný klub nezávislých a hnutí ANO chce 
zároveň pokračovat v projektech započatých 
ve volebním období 2014–2018 i  v  před-
volebních příslibech z  roku 2018, jako je vy-
budování hokejové a atletické haly, dokončení 
městského okruhu a  výstavba koncertního 
sálu. 
Zároveň budeme pokračovat v  duchu naší 
interpelace z  prosincového zastupitelstva 
a  napneme všechny síly pro zachování  
MotoGP v  Brně. Naším cílem je navrátit  
Velkou cenu ČR do kalendáře mistrovství 
světa a  pomoci vyjednat podoru Jihomo- 
ravského kraje, Ministerstva pro místní  
rozvoj a vlády ČR, s adekvátní účastí vlast-
níka okruhu.
Děkujeme vám za přízeň a v roce 2021 pře-
jeme hlavně pevné zdraví. ■

Co si myslí 
Brňané?
Nejčastějším tématem posledních dní 
je očkování proti koronaviru. Necháte 
se očkovat, nebo ne? A proč?

Chcete se také zapojit do anket 
v Brněnském metropolitanu? Sledujte 
Facebook, Twitter či Instagram 
BRNOmycity, diskutujte a dejte nám 
vědět, co si myslíte. Zajímá nás to!

@brnomycity

René Černý
zastupitel, Klub nezávislých zastupitelů

martin_samanek 

Určitě, já onemocnět dobrovolně nechci 
a nemusí ani ti, co se očkovat nemohou.

Pav Konecny

Tak nenáviděné vakcíny už skoro vymýtily 
spoustu hrozných nemocí: obrna, neštovice, 
záškrt, tubera, tetanus, černý kašel, spalničky, 
žloutenky atd. atd. Takže: covid porazí taky.

vojtech_supler  

Ne, nenechám, už jsem covid měl.

Hope  

Můj „mírný“ průběh covidu nebyl žádná selan-
ka, takže očkovat se nechám hned, jakmile to 
bude možné. Klidně ve tři ráno, v Brně dojedu 
kamkoliv. Teď budu doufat, že aspoň chvíli vy-
drží protilátky, a  chránit se. Zdravotníkům 
posílám velký dík. 

Alexandra Kaňovská

Nenechám, co má být, má být. Hlavně se 
nestresovat a  žít s  rozumem a  odpovědně se 
chovat.

dodetailu_atelier 

Ano, proti očkování nic nemám, bojím se náka-
zy rodičů a prarodičů.

Milos Hrabovsky  

Daff.cz

Ak máte voľno, aj zajtra, ale takto sa bojím, že 
skôr budem mat vnúčatá ako očkovanie.

V očkování na covid budu gentleman, dám před-
nost všem ostatním a  klidně obětuji své dvě 
dávky pro potřebnější;)

Bára Janečková

Rozhodně nechám, už aby to hlavně bylo 
a mohli jsme se vrátit k normálnímu životu.
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Ceny města Brna

Proslavili Brno,  
teď jim to město vrací a ocení je
Jejich jména málokdy čteme na prvních stránkách novin, přesto je za nimi vidět úctyhodná profesní dráha. 
Mezinárodní respekt, publikace a články, hudební skladby. Pozoruhodné objevy, tituly mistrů světa i morální 
síla. Roky, ba celá desetiletí neúnavné práce. Navíc v Brně nebo pro Brno. Takových osobností z různých vědních 
a uměleckých oborů i sportovních odvětví žijí v jihomoravské metropoli desítky. Zviditelnit alespoň ty nejvý-
znamnější z nich si kladou za cíl Ceny města Brna a ceremoniál jejich udílení. Prozatím se toto slavnostní setkání 
nekonalo, ale laureáty ocenění našim čtenářům představujeme vždy počátkem roku, najdete je proto zde i letos. 
Pokud vám některá osobnost, která dlouhá léta šíří dobré jméno města, mezi držiteli cen chybí, můžete ji nomi-
novat až do 31. srpna. Přesný postup najdete na webu www.brno.cz. ■
 Zuzana Gregorová | fota: ©press-photo.cz

Společenské vědy
prof. PhDr. Lubomír Slavíček, CSc. 

Významně ovlivnil dějiny umění jako věd-
ní disciplínu a dal základ pro budoucí roz-
voj tohoto odvětví. Zaměřuje se na dějiny 
sběratelství a mecenátu čili kulturních in-
vestic v Čechách a na Moravě.

Architektura a urbanismus
prof. Ing. arch. Petr Pelčák 

Patří mezi přední české architekty, je také 
respektovaným znalcem a  propagátorem 
moderní brněnské architektury. Jeho hlas 
nelze přeslechnout v  diskusích o  kultivaci 
českého architektonického prostředí.

Výtvarné umění a design
Marie Plotěná

Soustředí se především na kreslený humor, 
často pracuje s  mnohovýznamovostí slov. 
Za svou tvorbu získala četná tuzemská 
i  zahraniční ocenění. Věnuje se i  speciální 
výtvarné technologii – drásaným pastelům.

Technické vědy 
prof. RNDr. Jaroslav Cihlář, CSc.
Zabývá se výzkumem pokročilých materiálů. 
Dlouhodobě působil jako expert Evropské 
komise pro hodnocení vědeckých projektů. 
Stál také u  zrodu Středoevropského tech-
nologického institutu CEITEC.

Přírodní vědy 
Ing. Dr. František Gregor, CSc., dr.h.c.
Entomolog světového formátu. Objevil 
a popsal přes 20 druhů dvoukřídlého hmyzu 
a  motýlů. Podílel se na více než stovce 
odborných článků, z  nichž většinu doplnil 
svými originálními vědeckými kresbami. 

Lékařské vědy a farmacie 
prof. MUDr. Ivan Rektor, CSc.
Působí jako vedoucí Centra neurověd, výz-
kumu mozku a  mysli Středoevropského 
technologického institutu CEITEC. Je mezi- 
národně uznáván díky svému neurolo- 
gickému výzkumu přeživších holokaustu.
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Dramatické umění
Miroslav Částek 
Originální herec a laický člen řádu dominikánů 
se s  vlastním divadlem věnuje interpretaci 
monodramatických textů a  pořadů, s  nimiž 
hostuje na různých komorních scénách 
a také v sakrálních prostorách.

Zásluhy o svobodu a demokracii
Simona Hradílková

Disidentka, signatářka Charty 77. Podílela 
se na šíření neoficiálních tiskovin, účastnila 
se protirežimních demonstrací, spoluor-
ganizovala různé petiční a  podpisové akce 
a navštěvovala soudní procesy.

Hudba
Mojmír Bártek
Patřil k hudebním i lidským oporám Orches-
tru Gustava Broma. Je autorem asi dvou set 
skladeb z  oblasti jazzu a  populární hudby, 
věnuje se ale i vážné hudbě a početné jsou 
také jeho kompozice pro děti.

Sport
Bc. Adam Ondra
Ve sportovním lezení se přes své mládí stal 
žijící legendou. V lezení na obtížnost je troj- 
násobným mistrem světa i mistrem Evropy. 
Kromě závodů jej baví zdolávat ty nejob-
tížnější trasy světa ve volné přírodě.

Mimořádný přínos městu Brnu
Markus Dettenhofer, Ph.D.

V  letech 2012–2020 vedl Středoevropský 
technologický institut CEITEC, který se díky 
němu stal špičkovým pracovištěm i  v  ev-
ropském kontextu. Kladl důraz na mezinárod-
ní vědeckou spolupráci i popularizaci vědy.

Literární činnost
Ludvík Němec
Byl ředitelem brněnského studia Českého 
rozhlasu. Napsal řadu románů a  povíd-
kových knih, které se vesměs odehrávají 
v brněnských reáliích a  tvůrčím způsobem 
reflektují osobitou atmosféru jižní Moravy.

Mezinárodní spolupráce města Brna
Hanna Zakhari
Její matka prožila hrůzy deportace br-
něnských Němců. Vede Setkávací středisko 
německé minority v Brně, které se účastní 
Babylonfestu a Meetingu Brno a patří k nej- 
aktivnějším spolkům této menšiny v Česku.

In memoriam
Jana Novotná

Je jednou ze sedmi tenistek historie, kterým 
se podařilo vybojovat sto nebo více titu- 
lů. Vedle Petry Kvitové je jedinou českou 
hráčkou, jež zvítězila ve finále dvouhry ve 
Wimbledonu. 

Žurnalistika a publicistika 
prof. PhDr. Jindřiška Bártová
Znalkyně dějin hudby, recenzentka a  or-
ganizátorka kulturních akcí. Je autorkou či 
spoluautorkou řady publikací zaměřených 
především na osobnosti a události brněnské 
hudební scény. 
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Lidským přešlapům 
se nevysmívám. Raději podám 
pomocnou ruku, povzbudím

Zásadní součástí vaší tvorby je kreslený 
humor. Neztrácíte v  této „nehumorné 
době“ inspiraci?
Neztrácím. Na jaře, když nastala první pro-
ticovidová opatření, mi sice odpadla velká 
samostatná výstava v  Galérii kresleného 
humoru v Novém Mestě nad Váhom, záro-
veň mi však odtud přišla výzva, zda bych jim 
neposlala kresby na aktuální téma korona-
virus. Organizátoři chytře vymysleli výstavu 
exteriérovou, instalovanou ve vitrínách po 
celém městě. Kresby slovenských a českých 
karikaturistů tak viděli i  lidé, kteří by jinak 
na výstavu nepřišli. Poslala jsem tam celou 
sérii koronavirových vtipů. Zanedlouho na 
to mne oslovili z Rakouska, kde připravovali 
knihu PAPER, PEN, PANDEMIC – koronavi-
rus v kresbách světových karikaturistů.

Na čem teď pracujete?
Obvykle vymýšlím a  kreslím k datu termí-
nů uzávěrek mezinárodních festivalů „car-
toons“, jak se teď kreslený humor nazývá. 
Ty stíhám, a ne všechny, tak tak na posled-
ní chvíli. Stalo se to i na silvestra, kdy jsem 
v poledne ještě odeslala zásilku do Kolum-
bie na 1er Salón Mundial de Humor Gráfico. 
Teď dokončuji sérii kreseb pro Mezinárodní 
festival humoru Brain Sneezing – Kýchanie 
mozgu na téma svobodní lidé. Za pár dní se 
budu už muset věnovat ztvárnění filmové 
klapky pro 61. filmový festival ve Zlíně. Ter-
mín odevzdání se rychle přibližuje.

Je pro vás typický spíše laskavý humor 
než výsměšná satira. Má to něco společ-
ného s „ženským“ přístupem k věci?

Možná, ale to musí posoudit jiní. Každý 
vstupujeme do světa jako dítě, všechno je 
pro nás premiéra. Byť už dospělí, jsme po-
řád takovými velkými dětmi, které občas 
klopýtnou a  někde narazí. Mým záměrem 
není se lidským přešlapům vysmívat. Lepší 
je podat pomocnou ruku, povzbudit a uká-
zat optimističtější postoj.

Jak je to s poměrem žen a mužů napří-
klad v  České unii karikaturistů (ČUK) 
nebo ve Federaci evropských karikatu-
ristů, kde jste členkou?
Kreslený humor býval a  je především do-
ménou mužů. Muži jsou hraví, přemýšliví 
a  činní. Ženy vzhledem ke svým nezastu-
pitelným funkcím mají na tuto luxusní dis-
ciplínu méně prostoru a času. V České unii 
karikaturistů je samozřejmě převaha mužů. 
Donedávna tam vedle Ivy Valocké z  Prahy 
figuroval silný „moravský čtyřlístek“ žen 
z  Brna, tedy Vlasty Švejdová a Mlejnková, 
Jitka Holečková a  já. Ale některé jsme ČUK 
opustily. Převaha mužů je i ve Federaci ev-
ropských karikaturistů, na výstavách „car-
toons“ a  v porotách mezinárodních soutě-
ží. Přesto se již ve světě vyprofilovala řada 
skvělých autorek kresleného humoru, jako 
je například Elena Ospina, Cristina Sampaio 
a další.

Co vůbec obnáší členství v  těchto 
organizacích? 
Obnáší to práci a kvalitu. A také namáhání si 
svých mozkových závitů. Nestačí jen umět 
dobře kreslit, musíte mít palec na tepu 
doby, vidět, rozumět, objevovat a  přinést 

Malířka a karikaturistka Marie Plotěná věří, že moudrost, sebezapření, důvtip 
a špetka humoru nejlépe pomáhají zvládat úskalí života. Ani současná vážná doba 
jí nevzala chuť tvořit a účastnit se výstav a festivalů, proto má také hodně práce. 
Letošní jubilantku a čerstvou nositelku Ceny města Brna jsme zpovídali e-mailem.

Ve světě se už vyprofilovala řada 
skvělých autorek kresleného 
humoru, jako je například Elena 
Ospina, Cristina Sampaio a další.
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Marie Plotěná 

Marie Plotěná se narodila 21. února 1946 
v Brně. 
Její doménou je kreslený humor, tvoří i drásané 
pastely a častým námětem jejích děl jsou 
andělé a biblické příběhy, svými ilustracemi 
doprovodila biblická přísloví. 
I k víře však umí přistoupit s nadhledem a vti-
pem. „Evangelium je radostné poselství, dobrá 
zpráva pro naše bytí a život sám. Abychom 
zvládali různá úskalí života, potřebujeme 
moudrost, špetku humoru i sebezapření a také 
»filipa«. Mít dobrého učitele je vždy životní ter-
no. Bible, včetně biblických přísloví, je vzkazem, 
že tady dobrý učitel neschází, že je aktuál-
nější, než bychom si mysleli, a že nás má rád. 
Nadhled, jak jej zde chápu, neznamená dívat se 
z nadhledu na víru a na Bibli, ale na sebe, umět 
se zasmát sám sobě, své ukoptěné vážnosti 
a svobodně a volně se nadechnout.  
Stvořitel má smysl pro humor větší, než 
bychom si mysleli. Vtip a úsměv vždy přitahuje. 
Stačí se dívat kolem sebe a vidět. Pomoci lidem 
objevit zasuté zdroje moudrosti skrze humor, 
to bylo mým přáním při ilustraci biblických 
přísloví,“ poodhalila Marie Plotěná svou životní 
filozofii. 

něco nového – nápad, který tu ještě nebyl, 
výborný gag. Přitom myslet na adresáty své 
myšlenky, aby byla srozumitelná i pro lidi na 
druhé straně zeměkoule. Obnáší to i poho-
tovost reagovat na vypsaná témata a výzvy 
k účasti na mezinárodních festivalech, které 
mi stále přicházejí. Někdy i ochotu festival 
nejen obeslat, ale účastnit se ho osobně. 
Třeba tam kreslit přímo před publikem. 

Věnujete se také tvorbě drásaných pas-
telů. Jak jste dospěla k  této unikátní 
technice?
Vždy mne potěší, když vidím, že se název 
drásané pastely, jak jsem pojmenovala své 
obrazy, ujal a zapsal do souboru výtvarných 
technik. Potřebovala jsem tvořit i volně, bez 
diktátu gagu. Prostě malovat, kreslit, vytvá-
řet. Zajímaly mne různé materiály a  práce 
s  nimi. Byl to kov, textil, drátěné pletivo, 
třeba i koženka. Experimentování mne při-
tahovalo. V malbě jsem se pokoušela zapojit 
do obrazu kromě světla imaginárního i svět-
lo skutečné. To se zachycovalo na hrbolcích, 
výstupcích, struktuře. Začala jsem pracovat 
s materiály, které dovolovaly tvarování a zá-
sahy. Byly to vrypy, trhání, vrstvení, odkrý-
vání a  prorývání. Vše s  barevnými vstupy. 

Moc mne to zaujalo, i když ne všechen ma-
teriál to dovoloval. Někdy jsem jej mohla 
jen jemně jehlou poškádlit. Často mne na-
padalo, že kdyby měl papír duši a cit, zřejmě 
by úpěl, nebo přímo řval bolestí, jak s ním 
zacházím. Podobně jako sochař s  hmotou, 
když ji opracovává dlátem.

Vsadila jste nejen na obraz, ale také na 
hru s  jazykem. Názvy vašich pastelů 
vtipně pracují s  mnohovýznamovos-
tí, doslovností. Kde se vzala vaše láska 
k jazyku?
Slovo má moc vyvolat v  nás emoce, před-
stavy, obrazy, děje. Je to velký zdroj inspi-
race a další bohatý svět. Žasnu nad řádem 
jazyka a málem každým slovem i pojmeno-
váním. Už jako malá čtenářka jsem nad kni-
hami, pohádkami a příběhy prožívala krásné 
a vzrušující chvíle.  ■
 Markéta Žáková | foto: archiv Marie Plotěné
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Když nemůže divák do galerie, 
přijde galerie za divákem
Moravská galerie v Brně zve k návštěvě tří výstav věnovaných 
tvorbě brněnského grafika a umělce Jana Rajlicha a také první ze 
šesti výstav současné umělecké skupiny Rafani, které v období 
svého uzavření umožňuje online formou. 
Milovníci výtvarného umění mají k dispozici také online prezen-
tace sbírek, je možné absolvovat online kurzy dějin umění nebo 
si doma vytvořit vlastní galerii prostřednictvím zápůjčky z Ar-
totéky. Několik typů zábavních a vzdělávacích online programů 
je připraveno i pro děti. Více se dozvíte na webových stránkách 
www.moravska-galerie.cz.  ■

(mak)

Průvodce To je Brno 3 přináší osobitý pohled spisovatelky 
Kateřiny Tučkové, architekta Viktora Odstrčilíka, historika 
Michala Konečného a dalších.

Brňané byli podnikaví  
už v době předbělohorské
O tom, jak se měnilo a vyvíjelo hospodářské a sociální 
klima města v 16. a na počátku 17. století, pojednává 
nová výpravná publikace Předbělohorské Brno: 
Hospodářský potenciál města a sociální situace jeho 
obyvatel, kterou vydal Archiv města Brna. 

Její autorky Hana Jordánková a Ludmila Sulitková v ní shrnují svůj 
dlouholetý výzkum zaměřený na zhruba stoleté období končící 
20. lety 17. století. 
„Na základě bohatě dochovaných dobových pramenů sledujeme 
současně s rozvojem městských živností, potažmo jiných zdrojů 
obživy měšťanů a předměstských obyvatel i jejich sociální situaci,“ 
vysvětlila Hana Jordánková. 
Na jedné straně tak autorky představují Brno jako dynamické 
město, v  němž nechyběly příležitosti ke zdárnému podnikání – 
nejlukrativnější byly kromě dálkového obchodu vinohradnictví, 
nálev vína a peněžní operace. 
„Na druhé straně ovšem vidíme město, které se ne vlastní vinou 
na přelomu 16. a 17. století dostávalo do nezáviděníhodné situa-
ce v důsledku četných půjček (většinou nevratných) panovníkovi 
i zemi, které souvisely s dobovými vojenskými konflikty, zvýšený-
mi náklady na ubytovávání vojska a podobně. Vůči tomu všemu 
pak byli představitelé zdejšího správního aparátu bezmocní. Do 
té doby vyrovnaný městský ‚rozpočet‘, jehož jednotlivé položky 
včetně výnosu městského statku jsou rovněž podrobněji rozebí-
rány, se tak dostával postupně do záporných čísel,“ doplnila Hana 
Jordánková. 
Publikaci Předbělohorské Brno lze za 451 korun zakoupit na 
pracovištích Archivu města Brna na Nové radnici nebo na Před-
ní 2 v Černovicích. Budou-li badatelny i nadále v souladu s vlád-
ními nařízeními uzavřeny, více informací se dozvíte na telefon-
ních číslech 542 172 138 a 542 173 639 nebo e-mailem na adrese  
jordankova.hana@brno.cz. ■

Markéta Žáková

Městské divadlo spustilo prodej 
vstupenek na léto
Od 29. června do 11. července uvede Městské divadlo Brno v pro-
storách Biskupského dvora pět inscenací. Novinkou bude původní 
detektivní příběh Napoleon aneb Alchymie štěstí. Pod Petrov se 
ale vrátí i Noc na Karlštejně, Lakomec, Tři mušketýři a pohádka 
O statečném kováři. Vstupenky zakoupíte na www.mdb.cz.  ■
 (java)

Třetí díl průvodce se ponořil  
do brněnského industrialu
Organizace TIC Brno vydala koncem minulého roku třetí díl prů-
vodce To je Brno. „V jedenácti kapitolách od brněnských osobnos-
tí nahlédnete například do historie vzniku průmyslových oblastí, 
zjistíte, jak bydleli podnikatelé, s  vtipem popsané panoptikum 
obyvatel poukáže na sociální stránku života,“ uvedla Hana Novo-
sadová z TIC Brno. Průvodce je k dostání za 199 korun na e-shopu 
www.darkyzbrna.cz a  po otevření infocenter také na Panenské 
a Radnické ulici. ■
 (java) | foto: Michal Růžička
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Inzerce

s Českým rozhlasem

Pošlete nám své tradiční  
domácí recepty a vyhrajte  
nové vybavení do kuchyně 

v hodnotě 100 000 Kč.

POCHOUTKOVÝ ROK 2021

Každou neděli 10.00–11.00 | 21.00–22.00 hodin

Jaroslav Sapík Naďa Konvalinková

 Brno | R-BRNO  
 93.1 FM | 106.5 FM 

www.pochoutkovyrok.cz

BRNO_inz_188x130_PochRok21_5mmSPAD_press.indd   1 12.1.2021   10:11:26
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• LABORANT/KA VE FYZIKÁLNÍ/MIKROBIOLOGICKÉ LABORATOŘI 
• OPERATIVNÍ NÁKUPČÍ / REFERENT/KA NÁKUPU
• VEDOUCÍ LABORATOŘE
• DĚLNICE VE ZDRAVOTNICKÉ VÝROBĚ

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové  
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků 

hledá do svého týmu  
vhodné kandidáty / kandidátky na pozice:

Neváhejte a kontakujte nás  
e-mail: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com • tel.: +420 544 425 879

Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.  
Bližší informace k pozicím najdete na   

 https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/ 
nase-nabidka-volnych-mist/

Co vám můžeme nabídnout:
•  zázemí prosperující mezinárodní společnosti 
•  čisté pracovní prostředí
•  pracovní poměr na dobu neurčitou
•  možnost osobního rozvoje, jazykové vzdělávání
•  dovolená nad rámec Zákoníku práce
•  příplatky nad zákonnou výši 
•  kooperativní prémie
•  prémie na letní dovolenou a Vánoce
•  věrnostní odměny
•  dotované stravování
•  vitamínové balíčky
•  tábory pro děti zaměstnanců
•  firemní akce a benefity
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Hana 
Vičarová: 
Pořád běhám 
pro radost
 
 
Někteří špičkoví sportovci jsou 
obletovanými hvězdami, které 
se všude objevují s početným 
doprovodem, bydlí v mramorových 
palácích a v jednom ze svých obýváků 
mají kinosál. Jiní ale normálně chodí 
do práce, svými úspěchy se nijak 
nechlubí a vlastně byste ani nepoznali, 
jak dobří ve svém oboru jsou. Mezi 
takové patří i skromná běžkyně Hana 
Vičarová, v civilu ekonomka, ale také 
mistryně České republiky v běhu na 
100 kilometrů.

V zimě jste se stala mistryní ČR v běhu na 
100 km. Na co jste myslela, když jste pro-
bíhala cílovou páskou?
Že už to mám konečně za sebou! Už jsem 
toho měla plné zuby, byla mi při závodě zima, 
takže jsem přemýšlela, jestli mám zastavo-
vat, což by mi vzalo nějaký čas. A měla jsem 
jen tričko navíc, takže by mi to dost možná 
nepomohlo. Třetinu závodu mě to dost ne-
bavilo, těšila jsem se na cíl, až sundám boty, 
čip a konečně si sednu. 

Zmínila jste, že jste do závodu nešla s op-
timální formou. Kde jsou tedy vaše reálné 
možnosti? 
To uvidíme! Dá se to těžko odhadnout. Stov-
ka je dlouhá. Kdybych běžela půlmaraton, 
maraton, tak tam asi dokážu říct, na co po-
běžím, ale u stovky přepálíte začátek, běžíte 
šedesátý kilometr a  přijde zeď. A  když do 
cíle zbývá ještě čtyřicet kilometrů, tak závod 
hodně bolí. U  půlmaratonu, maratonu se 
vám to stane třeba na posledních pěti ki-
lometrech, tak to nějak dáte do konce. Ale 
tady je to fakt dlouhé. Teď trénujeme hodně 
intenzivně, aby se výsledek posunul ještě 

k  něčemu lepšímu. Jestli to bude stačit, 
uvidíme. Ono stačí, aby bylo tepleji, a  už 
nepodáte takový dobrý výkon.

Co se změnilo, že jste se stala z kondiční 
běžkyně závodní?
Zkusíte nějaký závod a  zjistíte, že vám to 
jde, že jste na bedně. A pak vás to baví, když 
víte, že se můžete umístit vysoko. Kdyko-
liv jsem se loni objevila na závodě, skončila 
jsem na bedně, takže jsem se v  jeden mo-
ment přezávodila. Nemůžete totiž být pořád 
na závodech, musíte taky trénovat a  dát si  
i chvíle, kdy běháte volněji.

Co je pro vás na běhání nejtěžší a  co na-
opak nejzábavnější?
Nejtěžší? Těžko říct. Mám běhání ráda, pořád 
běhám pro radost. Někdy zvítězí trošku le-
nost, ale běhám pořád ráda, běhám do práce, 
běhám sedm dní v týdnu, někdy dvoufázově. 
Nejzábavnější je, když si pak dobírám 
trenéra. On má vždycky nějakou představu, 
jak mám závod běžet, a trošku mě podceňu-
je. Ani na té stovce mi nevěřil a já mu vypálila 
rybník. Když si ho pak vychutnám, to za to 
stojí.

Loni jste se připravovala v Etiopii. Jaké jste 
si odnesla zkušenosti?
Etiopie byla výborná. Odletěla jsem tam na 
dva měsíce, přičemž jsem se připojila ke dvě-
ma českým běžcům. Bydleli jsme u  přední 

maratonské běžkyně doma, měla tam svého 
trenéra a zároveň manažera, společně jsme 
večeřeli. Běhat jsme spolu ale nechodily, 
byla na mě moc rychlá. Dost mě to posunulo, 
ono stačí, když změníte prostředí, hlava si 
odpočine, můžete jen běhat, regenerovat, 
číst si a to je všechno. Uteklo to strašně rych-
le. Trošku trvalo, než jsem si zvykla na nad-
mořskou výšku skoro 2 800 m n. m., takže 
tepovka letěla vysoko a první tři týdny jsem 
jen klusala. A pak jsem se vrátila a tady ne-
byl žádný závod, což bylo horší. Ale celkově 
jsem si Etiopii užila, poznáte kus nové země, 
vedle vás ladně běhají černoši a  vy se tam 
s  velmi pomalým tempem snažíte, aby to 
připomínalo běh.

Když se řekne Etiopie, jaká vzpomínka 
vám naskočí v hlavě?
Hyena, která kolem nás večer proběhla, to 
bylo dost nepříjemné. Naštěstí byla sama, 
kdyby byly dvě, asi by si nás daly k večeři. ■

Marek Dvořák | foto: Zdeněk Kolařík
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Zbrojovku čekají boje  
o záchranu v první lize
Deset bodů a  šestnácté, sestupové místo v  tabulce. Brněnská 
Zbrojovka má na jaře na čem pracovat, pokud se chce udržet 
v nejvyšší domácí fotbalové soutěži. Do jarní části vstoupila re-
mízou 1:1 s Mladou Boleslaví, přičemž důležitý gól si připsal na-
vrátilec do Brna Luděk Pernica. „Odvážíme si do Brna bod, s tím 
můžeme být spokojeni, pro začátek jara to není špatný výsledek. 
S předvedenou hrou ale spokojeni nejsme,“ glosoval zápas trenér 
Richard Dostálek. Kromě Pernici do sestavy přibyl také slovenský 
obránce Timotej Záhumenský a záložník Jiří Texl, který se může 
pochlubit i zkušenostmi z Evropské ligy.  ■

(mad)

Nejlepší český zápasník napříč váhovými kategoriemi Jiří 
Procházka se na zápas připravuje v brněnském Jetsaam 
Gymu.

Procházka je před bojem 
s Reyesem připravený na vše
Nemrkejte, ať o něco nepřijdete! Takto by se dal charakterizovat 
souboj brněnského MMA zápasníka Jiřího Procházky a  Domi- 
nicka Reyese, který se koná 27. února v rámci galavečera UFC Fight 
Night 186 a z nějž možná vzejde titulový vyzyvatel. Oba soupeři 
jsou zkušení knokautéři, dá se očekávat spektakulární bitva plná 
tvrdých výměn. „Jsem připraven na zem i na postoj či na změnu 
strategie v průběhu zápasu. Reyes má skvělé, automatické reakce, 
nesmím zůstávat na místě,“ ví Jiří Procházka.  ■

(mad) | foto: Jan Pelikán

Začala NHL.  
A Brňané jsou u toho
Nejprestižnější hokejová liga NHL v lednu odstartovala 
svůj další ročník. I přes změny vynucené covidovou 
situací, například omezení v množství diváků či snížení 
počtu zápasů, se mají fanoušci na co těšit – a to i ti 
brněnští.

Historicky nejúspěšnější český hokejový klub Kometa Brno má 
reputaci líhně talentovaných hráčů a na zámořských kluzištích je 
to vidět. Řada Čechů, kteří letos zabojují o Stanleyův pohár, hrála 
svého času právě v DRFG Areně. Asi největším jménem je Martin 
Nečas, stále ještě mladík, který si ale vybojoval své místo v kádru 
Caroliny. Hurricanes patří v  posledních letech k  černým koním 
soutěže a Nečas k tomu loni přispěl hned 36 kanadskými body. 
Na ledě světoznámé Madison Square Garden, kde hrají domácí 
zápasy newyorští Rangers, by se měl objevit obránce Libor Hájek. 
Ten s hokejem začínal v HCM Warriors Brno, ale během ročníku 
2010–2011 přestoupil do Komety. Loni odehrál v modrém dresu 
Rangers 28 zápasů a letos si svými výkony zkusí říct o ještě tuč-
nější porci.
O místo v základní sestavě svých týmů se pravděpodobně na far-
mě pokusí porvat hned několik dalších hráčů. Skauty Pittsburghu 
zaujal nejmladší z bratří Zohornů Radim. Za Anaheimské kačery 
by se rád do branky podíval gólmanský supertalent Lukáš Dostál: 
„Do kempu půjdu s tím, že si budu chtít vytvořit co nejlepší pozici. 
Pokud ale neklapne první tým, půjdu na farmu,“ řekl v rozhovoru 
pro Blesk. Rovněž na farmě, ale Bruins, bude začínat bek Jakub 
Zbořil. 
Smůla se letos nalepila na Michala Kempného, který kvůli zranění 
možná přijde o celý ročník. Pokud se ale vrátí, měl by patřit k opo-
rám zadních řad Capitals. V soutěži se objeví ještě další dva Brňa-
né, i když spíše místem narození než hokejovou kariérou – Pavel 
Zacha (New Jersey) a Martin Kaut (Colorado). Brněnský milovník 
hokeje má tak o náboj v této zahraniční soutěži postaráno.   ■

Marek Dvořák

Winter Run zakončí  
nucenou zimní pauzu
Kvůli opatřením souvisejícím s pandemií koronaviru si běžci letoš-
ní zimu moc neužili. Jistou kompenzací jim bude termínově odsu-
nutý Winter Run Brno, který by se měl konat 6. března u sportov-
ního areálu Komec na Hněvkovského. Závodníci si mohou vybrat 
trať na čtyři či osm kilometrů. Podrobnosti najdete na webu  
winter-run.cz.  ■
 (mad)
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Zábava

Křížovka o ceny

Vyhrajte knihu Sochařské Brno 1989–2019 
od Radka Horáčka a kolektivu. Tajenku vložte 
do 16. února 2021 do formuláře na adrese 
www.brno.cz/krizovka, zašlete poštou do 

redakce Husova 12, Brno, nebo pošlete SMS 
na číslo 602 770 466. Vícekrát zaslané ta-
jenky vyřazujeme. Ze správných odpovědí 
z minulého čísla (KJM půjčuje knihy sto let) 

byly vylosovány: Alena Křivánková, Jana 
Svobodová, Jiřina Klinova. Výhry zasíláme 
poštou. ■
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Střední průmyslová škola Brno, Purkyňova, 
příspěvková organizace
Purkyňova 97, 612 00 Brno

Kontakt:
Purkyňova 97, 61200 Brno, tel.: +420 541 649 111
Kontaktní osoba:
PaedDr. Jaroslava Bělková - zástupkyně statutárního orgánu
tel.: +420 541 649 227, mobil: +420 603 862 758

18-20-M/01  INFORMAČNÍ TECHNOLOGIE 3 třídy
Žáci se během 1. - 2. ročníku seznámí se všeobecnou informační tech-
nologií, od 3. ročníku se profilují v jednom 
ze čtyř zaměření:

• Počítačové sítě
• Programování a databáze
• Počítačová grafika a internetové databáze
• Monitoring a řízení technologických procesů

75-41-M/01  SOCIÁLNÍ ČINNOST 3 třídy
• Sociálněsprávní činnost
Obor je vhodný pro všechny, kteří mají sociální cítění, jsou empatičtí 
a rádi pracují s dětmi, postiženými či staršími lidmi.  Studium je zamě-
řeno na sociální správu, přehled žáci získají i v oblasti práva, psycholo-
gie, ekonomiky a administrativy.

63-41-M/01 EKONOMIKA A PODNIKÁNÍ  1 třída
Ekonomický obor je zaměřen na organizaci a vedení firmy, podnikání, 
obchodní korespondenci, účtování v programu Money, tvorbu webo-
vých stránek či základy práva. Všechny znalosti a dovednosti si žáci 
zdokonalí prostřednictvím fiktivní firmy, kterou si ve 3. ročníku založí.   

16-02-M/01 PRŮMYSLOVÁ EKOLOGIE 1 třída
Maturitní obor pro zájemce, které baví ekologie, životní prostředí, 
chemie, obnovitelné zdroje energie a technika. Během studia je čeká 
monitorování a práce v terénu, navrhování pasivních domů, tepelných 
čerpadel, fototermických a  fotovoltaických systémů nebo návštěvy 
různých elektráren. 

26-41-L/01 MECHANIK ELEKTROTECHNIK 1 třída 
• Elektrotechnik pro výpočetní techniku
Perspektivní obor pro žáky, kteří rádi pracují s pájkou a baví je ele-
ktrotechnika. Naučí se sestavit, zprovoznit a opravit výpočetní 
techniku nebo navrhnout počítačové sítě. Obor klade velký důraz 
na praktické vyučování. Uplatnění absolventů je směřováno hlavně 
do pracovních pozic, které vyžadují dobrou teoretickou přípravu 
v elektrotechnice i odpovídající manuální zručnost.

26-41-M/01 ELEKTROTECHNIKA 1 třída 
• Počítačové sítě a kybernetická bezpečnost
Studijní obor pro ty, které zajímá návrh a  správa počítačových sítí 
a současně jejich zabezpečení proti kybernetickým útokům.  Žáci se 
v rámci elektrotechnického vzdělání naučí číst a vytvářet technickou 
dokumentaci, provádět elektrotechnické výpočty, montážní či ele-
ktroinstalační práce.

26-41-M/01 ELEKTROTECHNIKA 1 třída 
• Slaboproudá elektrotechnika
Obor, který otevírá dveře na  trhu práce v  oblasti automatizace, ro-
botiky nebo telekomunikačních a mobilních sítí. Příprava pro studium 
na vysoké školy v oblasti elektrotechniky.

26-41-M/01 ELEKTROTECHNIKA 1 třída 
• Silnoproudá elektrotechnika
Obor je vhodný pro všechny, které zajímá energetika, vysoké napětí, 
elektrické stroje, elektrárny, elektrické osvětlení, elektrické vytápění či 
chlazení, elektrické pohony. Žáci se naučí s těmito zařízeními a obvody 
pracovat, obsluhovat je, měřit, analyzovat, vypracovávat projekty např. 
rozvodů elektrické energie.

NaBídKa oBorů vzděláNí  
Pro šKolNí roK 2021/2022

Studijní obory:

Učební obory:

26-51-H/01      ELEKTRIKÁŘ                                                    1 třída 
Učební obor, ve kterém se žáci naučí připojovat, opravovat a udržovat 
elektrické přístroje, stroje a zařízení. Provádějí elektrické instalace, in-
stalují elektrická vedení a rozvody, připojují, kontrolují, zkoušejí a měří 
elektrospotřebiče, elektrické přístroje a součástky. Uplatní se při vý-
konu povolání elektrikář a v dalších elektrooborech.
 
26-52-H/01     ELEKTROMECHANIK PRO ZAŘÍZENÍ A PŘÍSTROJE  1 třída 
Učební obor, který žáky naučí vyrábět a  opravovat elektrotechnic-ké 
výrobky. Důraz je kladen na výpočetní a  zabezpečovací techniku 
a prohlubování znalostí v praktickém vyučování. Absolventi se uplatní 
v oblasti servisu se zaměřením na elektrotechnická zařízení.

ŠKOLA ŽÁKŮM DÁLE NABÍZÍ:
- přátelské prostředí
- odborné učebny a laboratoře
- připojení wifi v celé budově
- jídelnu s výběrem ze tří jídel vč. bezlepkového
- kantýnu, nápojové a občerstvovací automaty
- školní knihovnu
- studovnu vybavenou počítači, deskovými hrami
- burzu učebnic
- sportovní areál
- venkovní areál určený k volnočasovým aktivitám   
- lyžařské kurzy doma i v zahraničí
- zahraniční jazykové pobyty a stáže
- doučování
- soutěže, exkurze...

víCE INForMaCí Na www.sspbrno.cz
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Školní vzdělávací program je postaven na 3 pilířích:  
na humanitním vzdělání s důrazem na obchod, 
na posílené výuce cizího jazyka a na rozšiřujícím 
výukovém modulu, který žáky naučí nejen práci 
s počítači, ale třeba i to, jak ozvučit vlastní video.

Střední škola KNIH, o. p. s.

Studium v oboru Knihkupecké 
a nakladatelské činnosti je 
organizováno jako 4leté 
a probíhá nejen v denní, ale 
i v dálkové formě.
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Virtuální den  

otevřených oken 

4. 2. 2021
STUDUJTE VE ZLÍNĚ
BAKALÁŘSKÉ STUDIUM (Bc.)
• Anglický jazyk pro manažerskou 

praxi
• Německý jazyk pro manažerskou 

praxi
• Sociální pedagogika
• Učitelství pro mateřské školy
• Všeobecné ošetřovatelství
• Porodní asistence

MAGISTERSKÉ STUDIUM (Mgr.)
• Učitelství pro 1. stupeň základní 

školy (pětileté)
• Sociální pedagogika (dvouleté)
• Předškolní pedagogika (dvouleté)

DOKTORSKÉ STUDIUM (Ph.D.)
• Pedagogika

 
@fhs.utb
/fhs.utb
studium@fhs.utb.cz
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Osmileté a čtyřleté všeobecné gymnázium, 
ZŠ a MŠ v Brně-Líšni od roku 1992
Fakultní škola Filozofi cké a 
Pedagogické fakulty Masarykovy univerzity

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ ONLINE PRO 
ZÁJEMCE O PŘIJETÍ NA GYMNÁZIUM: 
9. 2. 2021, 15:30-17:30

www.akademy.cz
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4,1 %
ROČNÍ ÚROK

Zastavovaný areál zámku Rači ce 
v rámci dluhopiso vého programu 
 e-Finance CZ v  celkové hodnotě uve-
řej něné na adrese www.e-finance.eu/
/zajistene-dluhopisy. 

Investice od 50 000 Kč
Dvouleté dluhopisy
Roční úrok 4,1 % po celou dobu investice
Úrok vyplácený jednou ročně 
Možnost předčasného splacení

Česká národní banka schvaluje tento prospekt pouze z hlediska toho, že 
splňuje normy týkající se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnosti, které 
ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Toto schválení by se nemělo chápat 
jako potvrzení kvality cenných papírů, které jsou předmětem tohoto 
prospektu. Investoři by měli provést své vlastní posouzení vhodnosti 
investování do těchto cenných papírů.

Doporučujeme, aby si potenciální investoři přečetli prospekt, než-li učiní 
investiční rozhodnutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika a výnosy 
spojené s rozhodnutím investovat do cenných papírů.

Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.
Objednání dluhopisů: www.e-finance.eu nebo  +420 515 555 555

ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY
ZÁSTAVNÍM PRÁVEM K NEMOVITOSTEM

PROPAGAČNÍ 
SDĚLENÍ

HOTOVÁ JÍDLA AŽ DOMŮ K USKLADNĚNÍ 
V LEDNICI, VAKUOVĚ BALENÁ PŘIVEZEME ZDARMA V BRNĚ A OKOLÍ

Volejte 
24 hodin denně
+420 515 555 565

Rozvoz 
Brno a okolí do 25 km
ZDARMA, pondělí–neděle

E-shop
www.eFiShop.cz
nabídka jídel s možností  
objednávky 24 hod. denně

Objednávejte na: 

 515 555 565
www.efi shop.cz
jidlo@efi shop.cz

Děkujeme Vám za přízeň v roce 2020. 
I  v Novém roce jsme pro Vás připravili 
nabídku jídel a piv z nového brněnského 
řemeslného pivovaru.

Vakuované hotové jídlo až domů s trvan-
livostí 7 dní nebo zavařené jídlo s trvanlivostí 
3 měsíce si můžete objednat od kuchařů 
 restaurací a hotelů skupiny e-Finance, a.s. 
s  dovozem až domů v  Brně a  okolí do 
25 km nebo k osobnímu vyzvednutí v Brně 
v eFi Hotelu, Bratislavská 52 a restaurantu 
Tefi ti, Zelný trh 4.

VAKUOVANÁ JÍDLA

Čtvrtka pečené kačeny se zelím

ŘEMESLNÉ PIVO 
Z EFI PIVOVARU

Prodej řemeslných piv v balení sklo, PET 
a KEG s možností zapůjčení výčepu 
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Zdraví s chutí | Náměstí Svobody 702/9, Brno
OC Omega | 1. patro 

zdravischuti
www.zdravischuti.cz

Platí na celý nákup včetně akčních produktů.
Slevy nelze sčítat ani kombinovat s jinými slevami.
Platnost kupónu do 28. 2. 2021.

5%KUPÓN
NA 
SLEVU

zdrav
potrav
za zddr

ccee

NEJVĚTŠÍ
PRODEJNA

ZDRAVÉ
VÝŽIVY

raw

bio

vegan
gluten

free

Jarní očista má 
zelenou
a v jednoduchosti
je krása – metabolis-
mus nakopne 
osvědčená řasa.

Spirulina 
prášek

99,90

125 g

149,90

Detox nemusí být 
dřina, poslouží vám 
křemelina. Zářivá 
pleť a vlasy jsou 
důkazem místo 
slibů.

Křemelina 
Diatom 

250 g

219,90

Buďte svěží jako 
jarní louka. Před 
náloží antioxidantů 
se zimní únava klidí 
z cesty.

Zelený 
ječmen 

89,90

125 g

119,90

Síla rostlin s pořádnou porcí 
bílkovin. Lehce stravitelný 
drink vás udrží v kondici.

Protein Forky ś 500 g

629,90

Odhalte sladké 
tajemství. Žádné 
kalorie, glykemický 
index nula – aby vám 
to váha prominula.

Erythritol 

500 g

119,90

Nakopněte tělo
i duši. Indický 
ženšen vás osvěží, 
zocelí a hodí do 
pohody, která všem 
sluší.

250 g

219,90

Tradiční korejský 
salát plný probiotik
v lokálním kabátku 
ušitém poctivou 
ruční prací.

Kimči 

59,90

190 g

64,90

17,90

Jen růžová to může
být – tohle je náš favorit. 
Osolte si život špetkou 
minerálů navíc.

Himalájská  sůl růžová
500 g

26,90

Natřete to vlčímu hladu. Jděte na 
svačinky mazaně s vykutálenou 
nechlazenou pomazánkou.

Pomazánky Lunter

16,90

75 g

21,90

Himalájská  sů

Překvapte játra 
netradičním 
přípitkem, aby zase 
šlapala jako dobře 
namazaný stroj.

Olej
z ostropestřce

250 ml

119,90

129,90

Nejvyšší čas vzít pokožku
i chuťové buňky na 
exotickou dovolenou. 
Otestováno za vás.

Kokosový olej panenský
500 ml

169,90

99,90

k ý l j 

149,90

Ashwagandha 
prášek 

vegan

veganvegan

bio

bio

bio

bio

bio

139,90

599,90

99,90

Pomazánky Lunte

16

21,

Kde nás najdete:
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